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شــبکه بانکی کشــور دارای ســه ذی نفع عمده است: 
سپرده گذاران، تسهیلات گیرندگان و بانک ها. سپرده گذاران 
وجوهــی دارند که فعلًا قصد اســتفاده از آن را ندارند و در 
تلاش هستند که با پس انداز وجوه خود نزد بانک ها به سود 
دست پیدا کنند. تسهیلات گیرندگان هم اشخاصی هستند 
که برای خرید کالا یا خدمات یا تأمین ســرمایه در گردش 
یا... نیازمند وجوه سپرده گذاران هستند.بانک ها در این میان 
نقش کارگزار وجوه را ایفا می کنند و سعی می کنند تا وجوه 
ســپرده گذاران را جمع آوری و در قالب وام و تســهیلات به 
تســهیلات گیرندگان اعطا کنند و بابت عملیات کارگزاری 
خــود حق الوکاله یا کارمزد دریافت کنند. فعالیت این ســه 
ذی نفع اصلی را اصطلاحاً »عملیات بانکی« اطلاق می کنیم.

در شــرایط فعلی و بــه دلیل تعیین دســتوری نرخ بهره، 
سپرده گذاران بازندگان اصلی عملیات بانکی هستند. میزان 
و مبلغ بازندگی آنها به شکاف نرخ سود سپرده ها و نرخ تورم 
مرتبط است. هرقدر این شکاف بزرگ تر باشد، میزان بازندگی 
سپرده گذاران بیشتر است. تسهیلات گیرندگان اصلی ترین 
منتفعان نرخ های سود دستوری هستند. در شرایط وجود نرخ 
تورم ۴۰ یا ۵۰ درصدی، دریافت تسهیلات با نرخ حداکثر 23 
درصدی چیزی جز مائده آسمانی نخواهد بود.بانک ها به عنوان 
کارگزاران وجوه، در رده دوم بازندگان پس از سپرده گذاران قرار 
می گیرند. آن ها مجبورند برای تأمین درخواست های حداقلی 
ســپرده گذاران، نرخ سود سپرده ها را تا سقف مقرر )و حتی 
بالاتر از آن( بالا ببرند؛ ولی از آن طرف امکان دســت کاری 
زیادی در نرخ ســود تســهیلات ندارند. لذا نتیجه عملیات 
بانکی برای اکثریت بانک ها )تفاضل نرخ ســود پرداختی به 
 سپرده گذاران با درآمد حاصل از تسهیلات اعطایی( منفی و

 حاکی از ضررهای ســنگین اســت.در مواردی که نتیجه 
عملیات بانکی نیز ســودآوری بانک باشد، به هیچ وجه تورم 
را پوشش نمی دهد. سرمنشأ اغلب تخلفات و سوء جریانات 
 مالی یا غیرمالی در شبکه بانکی کشور را باید در بستر همین

 وضعیت نابسامان عدم انتفاع همه ذی نفعان از انجام عملیات 
بانکی جست وجو کرد.سؤالی که الآن مطرح می شود این است 
که آیا در مکانیسم انجام عملیات بانکی می توان به تغییراتی 
دست یازید که حداقل سپرده گذاران به سودی بالاتر از نرخ 
تورم دست یابند، تســهیلات گیرندگان به پرداخت هزینه 
ســودی معادل با نرخ تورم ملزم شوند و سهامداران بانک ها 
به ســودی معادل با نرخ تورم دســت پیدا کنند؟ آیا امکان 
دســتیابی به مدلی برای دســتیابی به چنین اهدافی برای 
ســه ذی نفع اصلی شبکه بانکی کشور هست یا خیر؟پاسخ 
به این ســؤال ازآن جهت مهم است که هر اقدام اصلاحی در 
بانک های کشور، نیازمند پیاده سازی مدلی برای بهبود فضای 
کسب وکار بانکی است وگرنه با انحلال و تصفیه هر سی واندی 
بانک دولتی و غیردولتی موجود، بازهم با تأسیس بانک های 
جدید، این چرخه معیوب بازتولید خواهد شد. منتج به زیان 
شــدن انجام عملیات بانکی در بانک ها، دریچه ورود بانک ها 
به شرکت داری و خرید دارایی های ثابت، اعطای تسهیلات 
به اشخاص مرتبط، اعطای تسهیلات ضرب دری و سایر سوء 
جریانات مالی و غیرمالی در شبکه بانکی کشور است. بستن 
این دریچه پرخطر منوط به باز کردن مســیر انجام عملیات 
بانکی به گونه ای است که هر سه ذی نفع عمده عملیات بانکی 

در وضعیت انتفاع واقعی قرار گیرند.
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کاهش چشمگیر نرخ بیکاری در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -      در زمستان سال 1402 آنچه بازار کار را متمایزتر از فصول زمستانی دیگر کرده این بوده که افزایش ایجاد شغل با کاهش نرخ بیکاری و رشد نرخ مشارکت اقتصادی همسو شده بود.

برخلاف سه سال اول 
دولت یازدهم، نرخ 

مشارکت اقتصادی در 
این سه فصل با افزایش 

مواجه شده است و 
در عین حال نیز نرخ 
بیکاری تک رقمی و 

نسبت به فصول گذشته 
با کاهش مواجه بوده 

است.

بیشترین میزان مشارکت ثبت شده در زمستان 1۴۰2 را داشته است.
در سه ماهه انتهایی سال 1۴۰2، نسبت اشتغال یعنی نسبت تعداد شاغلان به جمعیت 
فعال کشور 37.3 درصد بوده است. رشد نرخ مشارکت اقتصادی و کاهش نرخ بیکاری باعث 
شده تا در انتهای سال 1۴۰2، 22 استان کشور با رشد نسبی اشتغال مواجه شوند و در این 

میان 1۵ استان نیز بالاتر از میانگین کشوری با رشد اشتغال مواجه شوند.
در این میان 1۰ اســتان کشور نیز با رشد اشتغال بیش از یک درصدی روبه رو بوده اند. 
استان های خراسان شمالی با 6 درصد، چهارمحال و بختیاری با ۵.۵ درصد و استان های بوشهر 
و آذربایجان غربی با 2.2 درصد بیشترین میزان نرخ اشتغال را در سال گذشته تجربه کرده اند.
بیــکاری نــرخ  کاهــش  کــه  اســت  آن  نگــر  بیا آمــاری  ده هــای   دا

 اســتان های کشور همســو با کاهش نرخ بیکاری کشوری با افزایش نرخ مشارکت وایجاد 
اشتغال هم جهت بوده است.

بررســی ها نشان می دهد که کاهش 8.6 درصدی نرخ بیکاری 
در انتهای سال 1۴۰2 نسبت به مدت مشابه سال 1۴۰1 به صورت 
متوازن و متعادل در سراسر کشور رخ داده است. نشان به آن نشان 
که در 2۰ اســتان کشور نرخ  بیکاری کاهشی بوده و از این تعداد 
16 استان بیشتر از میانگین نرخ بیکاری کل کشور با افت بیکاری 
مواجه شده اند. در این میان افزایش نرخ مشارکت 19  استان کشور 
این گزاره را یادآور می شود که بازار کار با رشد جمعیت فعال  در 
سال گذشته از پویایی برخوردار بوده است.در سه ماهه انتهایی سال 
1۴۰2 نرخ بیکاری کشور برابر با 8.6 درصد، نرخ مشارکت ۴۰.8 
درصد و نرخ اشــتغال 37.3 درصد بوده است. همچنین نسبت به 
زمستان 1۴۰1 نرخ بیکاری کاهش و نرخ مشارکت و نرخ اشتغال 

افزایش یافته اند.

 روایتی از بازار کار در چهار سال اول دولت گذشته
برخلاف سه سال اول دولت یازدهم، نرخ مشارکت اقتصادی در 
این ســه فصل با افزایش مواجه شده است و در عین حال نیز نرخ 
بیکاری تک رقمی و نسبت به فصول گذشته با کاهش مواجه بوده 
اســت. این در حالی است که میانگین نرخ مشارکت اقتصادی در 
2۵ سال گذشته 38.8 درصد برآورد شده است. از طرفی در چهار 
سال اول دولت یازدهم نرخ مشارکت اقتصادی کمتر از ۴۰ درصد 
بوده و نرخ بیکاری نیز دارای نوسان بود ونرخ بیکاری دو رقمی بود. 
به عبارتی بازار کار در سراسر کشور متوازن نبود و بیکاری توده ای 
در این میان موج می زد.این روند در دولت دوم روحانی ادامه یافت 
بطوری که در انتهای سال 98، تنها 12 استان نرخ بیکاری زیر 1۰ 
درصد داشــته و مابقی بالای 1۰ درصد هستند. این روند در سال 

99 نیز ادامه یافت.
گزارش مرکز آمار نشــان می دهد که در زمستان سال گذشته 
میزان نرخ مشــارکت اقتصادی 19 استان کشور با افزایش مواجه 
شده که از این میان 12 استان بالای یک درصد نرخ مشارکت شان 

با رشد مواجه شده است و یک استان نیز نرخ مشارکت ثابتی نسبت 
به زمستان سال 1۴۰1 داشته است.این آمار نشان می دهد که میزان 
تمایل برای یافتن کار در این استان ها با افزایش مواجه شده و میزان 

فرصت های شغلی در این استان ها نیز بیشتر شده است.

 نرخ بیکاری 16 استان کشور کمتر از متوسط کشوری
این در حالی است که در زمستان سال 1۴۰2، نرخ بیکاری در 21 
استان کشور تک رقمی شده و در 2۰ استان این روند کاهشی بود. در 
این بین نرخ بیکاری 16 استان کشور کمتر از میانگین نرخ بیکاری 
کل کشــور بوده است.بیش از 12 استان کشور نرخ بیکاری شان با 
کاهش بیشتر از یک درصد بوده است.استان هایی که نرخ مشارکت 
اقتصادی شان با افزایش مواجه شده است، بازار کار آنها نیز شاهد 
کاهش نرخ بیکاری بوده است. موضوعی که رونق فرصت های شغلی 
در این اســتان ها را نشان می دهد و از طرفی این گزاره بیانگر آن 
است که دولت توانسته با اقدامات مناسب عرضه و تقاضا را در بازار 
کار گسترش بدهد که باعث رشد جمعیت فعال شده است.زنجان، 
اردبیل، خراسان شمالی، گیلان، اصفهان، بوشهر، لرستان، همدان، 
چهارمحال و بختیاری، کرمانشــاه، خوزســتان، آذربایجان غربی، 
البرز، تهران، کرمان، قم، گلستان، سمنان و سیستان و بلوچستان، 
استان هایی بوده اند که نرخ مشــارکت اقتصادی شان در زمستان 
سال گذشته نسبت به زمستان سال 1۴۰1 با افزایش مواجه شده 
اســت. در این میان استان آذربایجان شرقی نرخ مشارکتش ثابت 
بوده است. همچنین استان های زنجان، اردبیل، خراسان شمالی، 
گیلان، اصفهان، آذربایجان شــرقی، بوشهر، لرستان، چهارمحال و 
بختیاری، کرمانشاه، خوزســتان، آذربایجان غربی، البرز، کرمان، 
قم، گلســتان، سمنان و سیستان و بلوچستان نسبت به میانگین 
کشوری رشــد بالاتری را تجربه کرده اند. در زمستان سال 1۴۰2 
نرخ مشارکت در استان های مختلف در بازه 31.۴ تا ۵۰.۵ درصد 
نوسان داشته است.  زنجان با کسب نرخ مشارکت ۵۰.۵ درصدی 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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بانکهایخصوصی؛خارجازگودمسکنسازی
مریم لطفی    |      آمار وزارت راه و شهرسازی نشان می دهد از تعداد 871 هزار و 861 نفر واجد شرایط اخذ تسهیلات نهضت ملی مسکن، تعداد 802 هزار و 

804 نفر )در حدود 92 درصد از متقاضیان واجد شرایط( موفق به انعقاد قرارداد شده اند.

رئیسهیاتامنایبنیادملیعلمایرانتاکیدکرد:امسالبرنامههایجدیبنیادملیعلمایرانبرایحمایتازتولیداتفاخرعلمیبارویکرددستیابیبهمرجعیتعلمی،بهطورجدیدنبالمیشود.
روحاللهدهقانیفیروزآبادی،معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهوردربیستوششمیننشستهیاتامنایبنیادعلمایرانکهدرآنبرنامههایسالجاریاینبنیادوچگونگی
حمایتهاازبرنامههایکلانعلمیموردبحثوبررسیقرارگرفت،اظهارکرد:بنیادملیعلمایران،باتوجهبهارتقایساختاریخودازیکسووافزایشبودجهایکهسالگذشتهداشت،نقشارزشمند
ودرخورتوجهیرادرحمایتوتوسعهپژوهشهایبنیادینوتولیدعلمکشورایفاکرد.اماعلیرغماینعملکردمثبت،بودجهامسالبنیادبهیکسومکاهشیافتکهبرایاصلاحآنوکمکبهادامه
روندحمایتهایگستردهازتولیداتعلمی،بهصورتمستمربادستگاههایذیربطدرحالپیگیریومذاکرههستیم.وییکیازمأموریتهایاصلیبنیادملیعلمایرانراکمکبهطرحهایعلمی
درابعادملیوبینالمللیدرابعادکلانوناظربهآیندهدانستوافزود:تلاشداریممسیرحرکتیبنیادعلمرابهسمتوسویحمایتازتولیدعلمفاخرودستیافتنبهخروجیهایعلمیفاخر

سوقبدهیموبرهمیناساس،امسالبرنامههایجدیبنیادعلمبرایحمایتازتولیداتفاخرعلمیبارویکرددستیابیبهمرجعیتعلمی،بهطورجدیدنبالمیشود.
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درصدمیزانافزایشاستوسال۱۴۰۴و۱۴۰۵
نیزدوموردافزایش۳۰درصدیخواهیمداشت.
قاضیزادههاشــمیدرپاسخبهاینپرسش
کهچراحقوقبازنشســتگانتأمیناجتماعیبر
اساستورمنیست،گفت:مجلسدراینزمینه
وروداولیهداشــتهولــیروزهایپایانیمجلس
یازدهماستواگربهسرانجامنرسیددرمجلس
جدیدبعــد۷خرداددرکمیســیوناجتماعی

بررسیخواهدشد.
ایــننمایندهمجلسبیانداشــت:آنچهما
الانحکمقانونیداریمهمســانسازیحقوق
بازنشستگانلشکریوکشــوریاستولیدر
موردحقوقبازنشســتگانتأمیناجتماعیدر
مجلسدوازدهمپیگیریخواهدشــدکهحکم
قانــونومبنــایمجلسمیزانتورماســتو
اینکهچقدرتناسبسازیخواهدبودرامجلس

پیگیریمیکند.

تسهیل واردات خودروهای غیر بنزینی 
راه کار کاهش مصرف بنزین 

کارشناسصنعتخودروبهبیانتوضیحاتی
دربارهعلتبروزناترازیبنزیندرکشورپرداخت
وگفــت:یکیازراهکاریرفــعناترازیبنزین
ورودخودروهایبــاآلایندگیپایینبهچرخه

مصرفاست.
بابکصدراییکارشناسصنعتخودرو،درباره
علتبروزناترازیبنزیندرکشورماوراهکارحل
اینناترازیگفت:اتفاقیکهدرسالهایاخیردر
صنعتخودروسازیجهانرخدادهایناستکه
بهسمتخودروهایباموتورپاک،بازدهیبالاو
مصرفسوختپایینوآلایندگیکمرفتهایم.

ویدرادامهبیانکرد:مسائلزیستمحیطی
درتولیــدخودرواگرجدیگرفتهنشــودبرای
تمــامدنیابحرانایجادمیکند.خودروهاییکه
درکشــورماتولیدمیشودپلتفرمهایقدیمی
داردوموتورهــاآلایندگیبالاترینســبتبه
خودروهــایجدیددارد.صدرایــیتوضیحداد:
علاوهبراینمشکلدیگرموجوددرکشورماکه
باعثشــدهمصرفبنزینبالابرودازردهخارج
نشــدنخودروهایفرسودهاست.ویادامهداد:
خودروهایفرسودهدرکشــورماحجمبالایی
دارند.اگرماخودرویبرقیهمبهکشــوروارد
کنیمولیاینخودروهایفرســودهواتوبوسو
مینیبوسهایفرســودهراازردهخارجنکنیم
تأثیریدرکاهشمصرفبنزینوناترازیندارد.
اینکارشــناسخودروتوضیحداد:بههمین
دلیــلمابایدبرنامهریزیداشــتهباشــیمکه
خودروهایفرســودهوقدیمــیوخودروهای
تولیدکنندهآلایندگیراازچرخهمصرفخارج
کنیــموبهجایآنخودروهاینوباانرژیپاک
بهچرخهمصرفواردکنیم.اینکارشناسخودرو
بیانکرد:بــرایازردهخارجکردنخودروهای
فرســودههممشــکلاتزیادیبرسرراهوجود
داردزیراعمدهکسانیکهازخودروهایفرسوده
استفادهمیکنندشرایطمالیلازمراندارندکهاز
خودروهایجدیدوبامصرفکمبنزیناستفاده
کنندوبرایبرونرفتازاینشرایطبایددولت

تصمیمیعاجلبگیرد.
ویبابیاناینکهحلنشــدناینموضوعبه
ضرردولتاستزیرابایدبودجهکلانیراصرف
وارداتبنزینکندافزود:دولتبایدسوبسیدهایی
بهمردمبدهدتاازخودروهایبرقیوهیبریدی
اســتفادهکنندتاسبدســوختمتنوعشودو
همچنینخودروســازانداخلیراملزمبهتولید

خودروهاییکندکهمصرفپایینیدارند.
صدراییادامهداد:درکشوربایدخودروسازان
موتورهایبامصرفکمراتولیدکنند.همچنین
هیبریدی موتورهای میتوانستند خودروسازان
رارویخودروهــانصــبکنندتامصرفبنزین
پایینبیایدوهمچنینمیتوانســتیمازسالانه
یکونیــممیلیونخودروییکهواردکشــور
میشــدبخشــیازآنراصــرفخودروهای
هیبریدیکنیم.اینکارشناسخودروادامهداد:
البتهتحریمهاوعدمبرنامهریزیدرسطحکلان
باعثشدهکهماوابستهبهپلتفرمهاخودرویی
مربوطبهدوتاســهدههقبلباشیمومرتباًآنها
راتولیدکنیموخودروهایپاکبیشــترجنبه
شــوآفونمایشــیبهخودشبگیرد.ویادامه
داد:ازسالهای۹۲و۹۳پروژههایخودروهای
برقیراداریمولیتاکنوناتفاقیدراینخصوص
نیفتادهاســت.درشــرایطفعلیکشــورتولید
خودروهایهیبریدیبهترازبرقیاســتواین
خودروهامیتواندجایگزینخودروهایبنزینی

بامصرفبالاشود.
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براســاسآماروزارتراهوشهرســازیدرقالبنهضتملیمسکن
هماکنون۲.۵میلیونواحددرمراحلمختلفســاختقراردارندواز
اینتعداد۱.8میلیونمتقاضیبرایدریافتتسهیلاتبهبانکمعرفی
شدهاندو۷۰۰هزارمتقاضینیزمراحلاولیهبرایمعرفیبهنظامبانکی

راطیمیکنند.
ازطرفیاز۱.8میلیونمتقاضینهضتملیمسکنکهبرایدریافت
تســهیلاتبهنظامبانکیمعرفیشدهاند،8۰۰هزارمتقاضیموفقبه
انعقادقراردادتســهیلاتبابانکشــدند.ازطرفیبهگفتهسازندگانو
فعالاندرحوزهســاختواحدهاینهضتملیمسکن،انعقادقراردادبا
نظامبانکیبهمعنایدریافتتسهیلاتنیستوواریزتسهیلاتنیازبه

زمانزیادیدارد.
مطابققانونجهشتولیدمسکن،نظامبانکیمکلفبهپرداختسالانه
۲۰درصدازتســهیلاتخودبهبخشمسکناستامادرطول۳سال

گذشتهعملکردبانکهاباتعهداتقانونیفاصلهدارد.
طبقآمارســامانهطرحهــایجامعحمایتیمســکنوزارتراهو
شهرســازی،تاروزگذشــتهازتعدادیکمیلیونو۷۵۲هزارو۹۷8
نفرمتقاضیمعرفیشــدهبهبانکهایعاملدرکلکشور،تعداد۴۱۱
هزارو6۰نفربهبانکهایعاملبرایاخذتســهیلاتموصوفمراجعه

نکردهاند.ازتعدادیکمیلیونو۳۴۱هزارو۹۱۹نفرمتقاضیکهبرای
اخذتســهیلاتمذکوربهبانکهایعاملمراجعهکردهاند،تعداد۴۷۰
هــزارو۵۰8نفر)درحدود۳۵درصدازمراجعهکنندگان(بنابهدلایل
مندرجدرسامانهمذکورازجملهنداشتنمدارکموردنیاز،نداشتنوثایق
قابلقبول،وجودمعارضدرزمینملکی،نداشتنپروانهساختمانی،عدم
امکانتأمینســهمآوردهمتقاضیوغیره،فاقدشرایطلازمبهمنظور

اخذتسهیلاتهستند.
آماروزارتراهوشهرسازینشانمیدهدازتعداد8۷۱هزارو86۱
نفرواجدشرایطاخذتسهیلاتمذکور،تعداد8۰۲هزارو8۰۴نفر)در
حدود۹۲درصدازمتقاضیانواجدشرایط(موفقبهانعقادقراردادشدهاند.
براساساینگزارش،بیشترینتسهیلاتپرداختینهضتملیمسکن
توســطبانکهایدولتیبودهواکثربانکهایخصوصیعملکردیدر
حدصفردردوســالگذشتهدرپرداختتسهیلاتنهضتملیمسکن
دارندواینبانکهابهتعهدخودعملنکردهاند.برایتأمینمنابعمالی
نهضتملیمســکن،باوجودمشارکتنداشتنبانکها،تلاششدهتا
بااســتفادهازمنابعیمانندصندوقملیمســکن،فروشاملاکمازاد
دولتیوتأمینزمینازدســتگاههایدولتی،بهمتقاضیانتأییدشده
کهزمینبهآنهاتخصیصدادهشدهوساختراشروعکردهاندمنابعاز

محلبانکهایدولتیتعلقبگیرد.یکیازسازندگاننهضتملیمسکن
کهحدود۱۴۰۰واحدرادراینشــهرساختهدرخصوصنحوهدریافت
تسهیلاتساختگفت:دردریافتتسهیلاتساختمشکلینداشتیمو
وام۵۵۰میلیونتومانیرابتدریجوبراساسقراردادوپیشرفتفیزیکی

پروژههادریافتمیکنیم.
بهگفتهاینفعالانبوهساز،دولتتلاشکردهبهرغمغیبتبانکهای
خصوصیدرپرداختتسهیلاتنهضتملیمسکن،ساختوسازواحدهارا
بهپیشببردوشروعساخت۲.۵میلیونواحدنشانمیدهدبعدازتأمین
زمین،ساختوسازواردفازاجراییشدهاست.مبلغتسهیلاتنهضتملی
مسکندرسراسرکشوریکسانوبهمیزان۵۵۰میلیونتوماناستکهبر
طبقپیشرفتفیزیکیپروژهبهآنتزریقمیشود.بازپرداختتسهیلاتبا
سود۱8درصداستوباسیاستدولت،اینبازپرداختتسهیلاتپلکانیو
دردوسالاولبافشارمالیکمتریازمتقاضیدریافتمیشودومیزان
بازپرداختحدود۵میلیونتوماندرماهاست.برایناساسسودتسهیلات

برای۴دهکاولحدود۵تا۲درصداست.

 پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به 44۵ هزار مستأجر
علاوهبرتأمینمالیساختواحدهاینهضتملیمسکن،برایحمایت
ازمستأجرانهمتسهیلاتیدرقالبوامودیعهمسکنبهمستأجرانمتقاضی
وواجدشرایطپرداختمیشود.دراینخصوصمدیرکلدفترطرحهای
نهضتملیمسکنازپرداختتسهیلاتودیعهمسکنتوسطبانکهابه

بیشاز۴۴۵هزارمتقاضیخبرداد.
سیداحمدخادمیانبهتشریحروندارائهتسهیلاتودیعهمسکنتوسط
بانکهــاپرداختوافزود:تاکنونیکمیلیــونو6۵۴هزارو۳6نفراز
متقاضیاندرسامانهمربوطدروزارتراهوشهرسازیثبتنامکردندکه
ازاینمیزانمتقاضیثبتنامشــده،یکمیلیونو۴6۹هزارو8۷۵نفر

حائزشرایطدریافتوامودیعهمسکنشناختهشدند.
مدیرکلدفترطرحهاینهضتملیمســکنادامهداد:ازتعدادحائزان
شــرایطدریافتوامودیعهمســکنیکمیلیونو۳۳هزارو۳۰۵نفربه
بانکهابرایدریافتتســهیلاتودیعهمسکنمعرفیشدندکهبانکها

تاکنونبا۴۴۵هزارو68نفرعقدقراردادکردند.
خادمیانتصریحکرد:باتوجهبهتکلیفقانونی،ضرورتداردتابانکها

نسبتبهپرداختتسهیلاتبهمعرفیشدگانسرعتبدهند.
براساساینگزارشازمجموعحدود۳میلیونو۲۰۰هزارمتقاضی
وامودیعهووامنهضتملیمسکن،یکمیلیونو۲۰۰هزارنفرتسهیلات

خودرادریافتکردهاند.

 کم کاری بانک ها در پرداخت وام ودیعه مسکن
تســهیلاتودیعهمســکندرتهران۲۰۰میلیونتومــان،درمراکز
استانها۱۵۰میلیونتومان،درسایرشهرهابه۱۰۰میلیونتومانودر
روســتاهابه۴۰میلیونتومانرسیدهاست.چگونگیبازپرداختاینوام
نیزباتوجهبهســود۱8درصدیکهبایدحداکثردرپنجســالپرداخت

شود،محاسبهخواهدشد.
درپرداختتســهیلاتودیعهمسکننیزکارشکنیبانکهامهمترین
مانعاســت.یکــیازمتقاضیاندریافتوامودیعهمســکندرخصوص
موانــعدریافتایــنوامگفت:باتکمیــلپروندهومعرفــیبهیکیاز
بانکهادرشــرقتهران،بانکپرداختوامرامنوطبهمعرفیدوضامن
رســمیکرد،بااینکهباسختی،ضامنهابهبانکمعرفیشدهامااکنون
بانــکمیگویدضامناعتبــارلازمراندارد)ضامــنازنظربانکدارای
گریدE(است.بهگفتهمستأجرانمتقاضیوامودیعهمسکن،کاربررسی
پروندهوتأییدشــرایطآنانبرایدریافتوامبهسرعتانجاممیشوداما

بانکهادرپرداختوامسنگاندازیمیکنند.

کاهش بی سابقه رسوب کالا در دولت سیزدهم

تغییر دستمزد کارگران جدی شد؟

وزارتجهادکشاورزیتوانستهطیدوسالاخیرباسیاستهاییهمچونافزایش
نرخخریدتضمینیواعطایتسهیلاتبهکشاورزان،تولیدمحصولاتکشاورزیرا

سالانهبه۱۲۵میلیونتنبرساند.
اینمهمدرســالگذشتهسببشدتاازمیزانارزبریوارداتکالاهایاساسی
کاستهشود.ایندرحالیاستکهبهلحاظوزنی،شاهدافزایشوارداتاینمحصولات
بودیم؛بههمینجهتهموارهانبارهایکالاهایاساســیدرسراسرکشورپروبازار

اینمحصولاتنیزآراموکمنوسانبودهاست.
پرواضحاستاینامر،بیشتریننمودخودرادربازارروغنخوراکیوبرنجگذاشته
بهطوریکهازطرفی،قیمتبرنجایرانیباکاهشمحسوسیروبهروشدوهماکنون

قیمتبرنجداخلیوخارجیبسیاربههمنزدیکشدهاست.
مرکــزآمارنیزاینامرراتأییدواعلامکردهقیمتبرنجایرانی۹درصدوقیمت

روغنخوراکینیزکاهشی۱۲درصدیداشتهاست.
بدونشــکیکیازدلایلاصلیاینامررامیتوانبهکاهشکالاهایاساســیِ

رسوبشدهدربنادروگمرکاتایرانوتأمینارزتوسطبانکمرکزیدانست.

 رسوب کالاهای اساسی در بنادر کشور از میانگین جهانی کمتر است
درهمیــنخصوصاحمــدخانینوذری،معاونتوســعهبازرگانیوزارتجهاد
کشــاورزیدرگفتوگوبا»ایران«اظهارکرد:خوشبختانهدروضعیتفعلیحجم
رسوبکالاهایاساسیدربنادرکشوربهحداقلممکنرسیدهوشاهدآنهستیم

کهاینمیزانازمتوسطرسوبکالادربنادرکشورهایدیگرنیزکمتراست.
ویافزود:بههمیندلیلمیتوانگفتدرشرایطفعلیهیچکشتیایدربنادر

کشوروجودنداردکهکالایاساسیآنهارسوبشدهباشد.

معاونبازرگانیوزیرجهادکشاورزیدرخصوصآخرینوضعیت۳کشتیحاوی
روغنرسوبشدهدربنادرنیزگفت:لازماستدراینخصوصشفافسازیشودبه
طوریکهبایدعرضکنمکهفرایندسفارش،خرید،ترخیصوپرداختاینکشتیها

دردولتدوازدهمصورتگرفت.
خانینوذریخاطرنشــانکرد:بهطوریکهدراســفندماهســال۱۳۹۹دولت
دوازدهم۳کشــتیروغنآفتابگردانازیکشرکتخارجیخریداریکردکهاین
کشتیهاتیرماهسال۱۴۰۰واردآبهایکشورمانشدندوپرداختبهایبارآنهانیز
درهمانسالصورتگرفتومحمولههایروغندرگمرکاتبندرعباستخلیهشد.
ویافزود:بااینحالباتأییدسازمانغذاوداروروغنآفتابگردانموجوددرسال
۱۴۰۱بهبازارعرضهوبهمصرفمردممیرسدولیبااینحالکشتیسومبهمشکل
عدمانطباقباتأییدهایاینســازمانبرخوردبههمیندلیلبرایرفعاینمشکل

وزارتجهادکشاورزیدردولتسیزدهمدوراهکاررامدنظرقرارداد.
معاونتوســعهبازرگانیوزیرجهادکشاورزیاظهارکرد:ابتداتصمیمگرفتهشد
اینمحمولهبهمصارفغیرانسانیبرسدولیباتوجهبهزمانوضرروزیانناشیاز
اینامروزارتجهادکشــاورزیتصمیمگرفتباشرکتیکهروغنازآنخریداری
شــدهبرایمرجوعشدناینمحمولهمذاکرهکندکهخوشبختانهبارایزنیهاییکه
صورتگرفتاینمشکلحلشدوشرکتصادرکنندهموافقتخودرااعلامکرد.

معاونتتوسعهبازرگانیوزارتجهادکشاورزیتصریحکرد:بنابراینامیدواریمطی
چندماهآیندهمحمولهجدیدروغنخامآفتابگردانجایگزینروغنخامآفتابگردان

فعلیواردکشورمیشود.

  تامین ارز کالا های اساسی از 4.2 میلیارد دلار گذشت
یکیازدلایلتأمینکاملبازارکالاهایاساســیتخصیصبهموقعارزتوســط
بانکمرکزیبودهاستبهطوریکهدراینخصوصعلیطرزعلی،معاونارزیمرکز
مبادلهارزوطلایایرانمیگوید:برایکالاهایاساسیبهنرخ۲8۵۰۰تومانیک
میلیاردو۲۷میلیوندلار،براینیازصنعتوتجهیزاتتولیدبهنرخ۴۱هزارتومان
مبلغ۲میلیاردو۵۴۹میلیوندلاروبرایخدمات۱۲۱میلیونوبرایوارداتدر
مقابلصادراتبهنرختوافقی۷۴۷میلیوندلارتأمینارزصورتگرفت.طرزعلی
بیانداشــت:برایوارداتکالایاساسیکشاورزیشاملگندم،دانههایروغنیو
نهادههایدامی۹۳۰میلیوندلار،برایدارو،مواداولیهداروییوتجهیزاتپزشکی
۹۷میلیوندلارودرمجموعیکمیلیاردو۲۷میلیوندلاربرایکالایاساسیو
داروارزپرداختشدودرمجموعازابتدایسالجاریتاکنون،تأمینارزبرایواردات

کالاهایاساسی،صنایعوخدماتازمرز۴.۲میلیارددلارگذرکرد.

احمدغریوییوسفآبادبیانکرد:فعلاپیشنهادجدیدیدررابطهبااصلاححق
مسکنکارگرانمطرحنشدهواگراینموضوعنیزدرشورایعالیکاروبعدهیات

وزیرانمطرحشود،اصلاحنرخیرخخواهدداد.
طرحاصلاحقانونکاربهصورتلایحهوهمچنینبحثضرورتارتقایامنیت
شغلیبااصلاحمادههفتماینقانونپسازاظهارنظرمقاممعظمرهبریدردیدار
اخیرایشانباکارگران،بهیکیازموضوعاتمدنظروزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی

بدلشدهاست.
احمدغریوییوسفآباد)مدیرکلروابطکاروجبرانخدمتوزارتکار(بااشاره
بهاهمیتموضوعارتقایامنیتشغلیکارگرانواصلاحمادههفتمقانونکاردراین
رابطهتوضیحداد:درخصوصامنیتشغلیکهیکیازدغدغههایمهمکارگرانومقام
معظمرهبریاست،پیرویفرمایشاتایشانوتاکیدرئیسجمهور،ماکارگروهیرادر
وزارتکارباحضورنمایندگانتشکلهایکارگریوکارفرماییواستاداندانشگاهو
کارشناسانمرکزپژوهشهایمجلسومرکزپژوهشهایراهبردیریاستجمهوری

وقضاتدیوانعدالتاداریتشکیلدادیمتااینموضوعرابررسیکنند.
ویافزود:مادراینکارگروهتخصصیوفنیدرخصوصموضوعامنیتشــغلی
ورودکردیموموادمربوطبهامنیتشغلیدرقانونکاررابررسیکردهوساماندهی
قراردادهــایموقتکارموردارزیابیقرارگرفــت.درنهایتتعداد۵مادهدرقالب

پیشنویسموردبازنگریواقعشدهودرنهایتدرقالبلایحهایتقدیمدولتشد.
کارفرماییکه۵ســالیکنیرویدارایقراردادموقترادرمشــاغلمستمرو
مشــاغلغیرمســتمر)پروژهایو..(بهکارمیگیرد،موظفاستپسازآنقرارداد
دائمیمنعقدکند.غریویادامهداد:ازجملهاینمواد،مادههفتمقانونکاربودکه
درخصوصبحثقراردادهایمشاغلمستمروغیرمستمردرآنصحبتشدهاست.
دروضعیتکنونیکلیهافرادیکهدرفعالیتهایغیرمستمرحضوردارند،تاچهار
ســالدارایقراردادمدتموقتهســتندوپسازاینچهارسالقرارداداینافراد
دائمیخواهدشدکهاینموضوعبهتصویبهیاتوزیرانرسیدهولازمالاجراست.
اینمدیــرکلوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعیتصریحکرد:تبصرهبعدیماده
هفتمقانونکاردرخصوصقراردادهایموقتمشاغلدارایماهیتمستمر،همچنان
درآنهیچگونهسقفومحدودهایپیشبینینشدهبودکهماتلاشکردیمهردو
تبصرهاینمادهقانونیراباهمتلفیقکردهونهایتاًپیشنهادمابرایهردوقسمت
مشــاغلمستمروغیرمستمرتعیینسقف۵سالبود.یعنیکارفرماییکه۵سال
یکنیرویدارایقراردادموقترادرمشاغلمستمرومشاغلغیرمستمر)پروژهای

و..(بهکارمیگیرد،موظفاستپسازآنقرارداددائمیمنعقدکند.
ویتاکیدکرد:روزشنبههشتماردیبهشتامسالآخرینجلسهمربوطبهبررسی
اینلایحهدروزارتتعاون،کارورفاهاجتماعیبرگزارشــدوپسازتکمیلنهایی

همانروزتقدیمهیاتوزیرانشدهودراینهیاتدردولتمطرحخواهدشد.در
صورتتاییدوتصویبدراینهیات،بحثاصلاحقانونکاردراینحوزهبهصورت

لایحهبهمجلسارسالخواهدشد.
غریویباابرازخوشبینیوامیدواریبهدلیلتاکیداترهبرانقلابدربارهامنیت
شغلینسبتبهتصویبایناصلاحیه،اظهارکرد:امیدواریمباتوجهبهاظهارنظردوباره
رهبریدردیدارروزپنجماردیبهشتامسالدرملاقاتباکارگرانکشور،نمایندگان
مجلسنیزهمکاریلازمدرجهتتصویبایناصلاحیهرابهعملآورندتاکارگران

ازنظرآیندهشغلیخودبادغدغهونگرانیکمتریکارکنند.
مدیرکلروابــطکاروجبرانخدمتوزارتکارهمچنیندربارهموضوعاصلاح
قانونبیمهبیکاریاظهارکرد:دروضعیتکنونیســهمســهدرصدیازحقبیمه
بیکاریباکارفرمایاناســتوکارگرانمبلغیراپرداختنمیکنند.دروزارتکار
پیشنهادیمطرحشدهبودکهکارگراننیزدراینموردمشارکتداشتهباشندکه

اینموضوعموردتاییدقرارنگرفت.
ویتاکیــدکرد:دربارهقانونبیمهبیکارینیزلایحهتکمیلیمادرمراحلآخر
تدویناستودرهیاتوزیرانوسپسمجلسمطرحخواهدشد.ضمناینکهبحث
افزایشسهمکارفرمایانومیزانحقبیمهبیکاریهنوزدراینجلساتمطرحنشده

ودرقالبپیشنهادنیزوجودندارد.

مطابق قانون جهش 
تولید مسکن، نظام بانکی 
مکلف به پرداخت سالانه 

20 درصد از تسهیلات 
خود به بخش مسکن 

است اما در طول 3 سال 
گذشته عملکرد بانک ها با 

 تعهدات قانونی
 فاصله دارد.
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بورس و بانک 

3

ارز نزولی جوسازی صعودی

ابوالفضل حمیدی   |     در دو هفته گذشته بازار ارز و طلای کشور روندی نزولی را تجربه کرده است و ثبات نسبی در بازار ارز، بازار 
طلای کشور را نیز متأثر کرده و منجر به ایجاد آرامش در بازارهای مالی و دارایی کشور شده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی هماهنگی های بنیاد ملی نخبگان و وزارت بهداشــت در خصوص جذب نخبگان بدون فراخوان در دانشگاه علوم پزشکی کشور با هدف ایجاد انگیزش و ماندگاری 
نخبگان در کشور را حرکتی با خروجی مفید توصیف کرد.

 بهرام عین اللهی اظهار کرد: یکی از توفیقات بزرگ ما در ساختار نظام سلامت و آموزش علوم پزشکی در جمهوری اسلامی ایران و تاکید بر تعامل برای دستیابی به یکپارچگی، ادغام نظام ارائه خدمات 
ســلامت و نظام آموزش علوم پزشــکی بود، نظام ســلامت در جمهوری اسلامی ایران یکی از دستاوردهای عظیم انقلاب اسلامی است که با ادغام با نظام آموزش و پژوهش در علوم پزشکی، الگوی منحصر به 

فردی را در راستای پاسخگویی به نیازهای جامعه و مردم میهن اسلامی مان ارائه کرده است.
وزیر بهداشت افزود: هماهنگی های وزارت بهداشت با بنیاد ملی نخبگان در خصوص جذب نخبگان بدون فراخوان در دانشگاه علوم پزشکی کشور با هدف ایجاد انگیزش و ماندگاری نخبگان برای آموزش 

علوم پزشکی کشور حرکتی با خروجی مفید بود.

هماهنگی  بنیاد ملی نخبگان 
و وزارت بهداشت درباره 
جذب نخبگان حرکتی با 
خروجی مفید است

  تامین مسکن برای خانواده های دارای 
دست کم ۲ معلول رو به اتمام است

معاون امور مســکن روســتایی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی گفت: با اقدامات انجام شده، تامین 
مسکن برای خانواده های دارای دست کم ۲ عضو 

معلول رو به اتمام است.
مجید جودی افــزود: برای تامین مســکن 
خانواده هــای دارای ۲ عضــو معلول و بیشــتر 
تفاهم نامــه ای بین ســازمان بهزیســتی، بنیاد 
مستضعفان و حساب ۱۰۰ امام)ره( بنیاد مسکن 

منعقد شده است.
وی خاطرنشان کرد: برپایه همین تفاهم نامه، 
تقریبا همه افراد واجد شرایط با در اختیار گرفتن 
تســهیلات بانکی یا زمین، صاحب خانه شده یا 
فرآیند خانه دار شدن آنان در شُرف انجام است.

معاون امور مســکن روســتایی بنیاد مسکن 
گفت: آمار این افراد در مناطق شهری و روستایی 
حدود ۲۰ هزار نفر اســت که اقدامات لازم برای 
۱۶ هزار نفر به انجام رســیده و برای بقیه نیز در 

دست اقدام است. 

 ۵ میلیارد ســهام ترجیحــی به نام 
کارگران شد

تهران- ایرنا- سرپرســت سازمان خصوصی 
ســازی از آزادســازی وثیقه و به نام شدن بیش 
از ۵.۲۲۱ میلیارد سهام ترجیحی متعلق به ۶۴ 
هــزار و ۱۶۱ نفر از کارگران خبر داد و گفت: از 
ابتدای دولت سیزدهم نیز بیش از ۳۰۵ میلیون 
سهم دولت به ۳۰۰۸ نفر از کارکنان و کارگران 

شاغل و بازنشسته واگذار شده است.
به گزارش از سازمان خصوصی سازی، ابراهیم 
بازیان با تبریک روز جهانی کار و کارگر و هفته 
کار و کارگــر اعلام کرد: تعداد ۵ میلیارد و ۲۲۱ 
میلیون و ۶۲۷ هزار و ۷۱۰ ســهم متعلق به ۶۴ 
هزار و ۱۶۱ نفر در ۱۵۴ شرکت که در سال های 
قبل واگذار شده بود، از وثیقه آزاد و سهام به نام 

کارگران منتقل شده است.
وی ادامه داد: با توجه به سیاســت های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی مبنی بر گسترش مالکیت 
در ســطح عموم مردم بــه منظور تامین عدالت 
اجتماعی، تشــویق اقشــار مردم به پس انداز و 
سرمایه گذاری و بهبود درآمد خانوار و در اجرای 
تبصره )۳( ماده »۲۰« قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴، از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
تعداد ۳۰۵ میلیون و ۸۹۳ هزار و ۵۶۲ سهم دولت 
در ۱۰ شرکت مشمول واگذاری به ۳۰۰۸ نفر از 
کارکنان و کارگران شاغل و بازنشسته به عنوان 

سهام ترجیحی واگذار شده است.

  ارائه تخفیف قیمتی در واگذاری سهام 
ترجیحی به کارگران

بازیان در بخش دیگری از ســخنان خود، از 
برنامه دولت بــرای حمایت از کارگران خبر داد 
و گفت: دولت در نظــر دارد با هدف حمایت از 
کارگران؛ قیمت سهام ترجیحی شرکت های قابل 
واگذاری را با اعمال تخفیف به آنها واگذار کنند.

وی اضافه کرد: کلیات این پیشنهاد به تصویب 
هیات واگذاری رسیده و پس از تصویب جزئیات و 
طی مراحل قانونی، در واگذاری سهام ترجیحی 

مبنای عمل قرار خواهد گرفت.

   بانک مرکزی ۵ میلیارد 
و ۲۳۹ میلیون دلار 
ارز، از ابتدای سال 

تا ۱۱ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ برای چهار گروه 

کالاهای اساسی و دارو، 
تجاری و بازرگانی، 

واردات در مقابل 
صادرات و خدمات 
تأمین کرده است. 
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در حالی که از دی ماه سال ۱۴۰۱ قیمت دلار غیررسمی در یک کریدور مشخص ۴۸ تا ۵۵ هزار تومانی ثبات نسبی را تجربه 
کرد و هیچ هیجان خاصی در آن دیده نمی شد، از ابتدای اسفندماه همزمان با تشدید التهابات منطقه از نرخ ۵۵ هزار تومان روند 

صعودی خود را شروع کرد که در ۳ هفته اخیر مجدداً روندی نزولی داشته و به کانال ۵۹ هزار تومان رسیده است.
در دو ماه گذشــته همزمان با نوســان قیمت دلار به دلیل افزایش سطح ریسک ژئوپلیتیک شاهد افزایش نرخ طلای جهانی 
بودیم، به طوری که انس جهانی کانال ۲۴۰۰ دلاری را نیز فتح کرد. مسیر صعودی انس جهانی طلا در بازار های جهانی از ۷ ماه 
پیش آغاز شــد تا جایی که از ۱۸۱۹ دلار در روز ۱۲ مهر به ۲۴۰۰ دلار رســید. البته در روزهای گذشــته انس جهانی نیز ثبات 

نسبی را تجربه کرده و روند نزولی طلا در بازار داخل به دلیل افت نرخ ارز و کاهش انتظارات تورمی است.
همچنین در روزهای اخیر که بازار ارز و طلا روندی نزولی را طی می کنند، سناریوی تکراری از سوی ذی نفعان گرانی ارز در 
حال رقم خوردن است و دائم با پمپاژ اخبار جعلی و کذب تلاش می  کنند تا اجازه ندهند سطح انتظارات تورمی جامعه فروکش 
کند. این حربه تکراری به طور مداوم در ایامی که بازار ارز روندی نزولی داشته یا شرایط باثباتی را تجربه می کند از سوی برخی 

گروه های مخالف دولت یا دلالان ارزی اجرا شده است.

 عبور تأمین ارز کالاهای اساسی، دارو، صنایع و خدمات از ۵ میلیارد دلار
در شــرایطی که بازار ارز غیررســمی با التهاباتی همراه بوده است اما بانک مرکزی اجازه نداد 
اخلالی در فرایند تأمین و تخصیص ارز مورد نیاز کالا و خدمات مختلف ایجاد شود و ارز متقاضیان 
مبتنی بر قیمت مرکز مبادله ارز و طلا و ۲۸۵۰۰ بر اســاس ســرفصل ارزی مشخص توسط بانک 

مرکزی در طی این مدت تأمین شد.
بانک مرکزی ۵ میلیارد و ۲۳۹ میلیون دلار ارز، از ابتدای ســال تا ۱۱ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ 
برای چهار گروه کالاهای اساســی و دارو، تجاری و بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات 
تأمین کرده اســت. کالاهای تجاری و بازرگانی با ۳ میلیارد و ۵۷ میلیون دلار بیشترین حجم را 
به خود اختصاص داده اســت. کالاهای اساسی و دارو با یک میلیارد و ۱۶۱ میلیون دلار در رتبه 
بعدی قرار دارد؛ یک میلیارد و ۳۱ میلیون دلار از این گروه به کالاهای اساسی و کشاورزی شامل 
گنــدم، دانه های روغنی و نهاده های دامی و ۱۲۸ میلیون دلار دیگر نیز به دارو، مواد اولیه دارو و 
تجهیزات پزشکی تخصیص داده شد. نرخ ارز تأمینی برای کالاهای اساسی و دارو ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان بوده است. علاوه بر این، به ترتیب ۸۹۰ و ۱۳۱ میلیون دلار ارز برای گروه واردات در مقابل 
صادرات و گروه خدمات تأمین شد.طی سال جاری، تأمین ارز صنایع در دو بازار نیما و واردات در 
مقابل صادرات، ۳ میلیارد و ۹۴۷ میلیون دلار بوده است. سهم ارز نیمایی از این مقدار، ۳ میلیارد 
و ۵۷ میلیون دلار با نرخ ۴۱ هزار تومان اســت و ۸۹۰ میلیون دلار دیگر برای واردات در مقابل 
صادرات با نرخ توافقی تأمین شده است. صنایعی که عمدتاً ارز نیمایی و واردات در مقابل صادرات 
برای آنها تأمین شده است، شامل صنایع حمل و نقل و خودرو، تجهیزات برق، معدنی، ماشین آلات 

و تجهیزات تولید و منسوجات و پوشاک است.

  جوسازی های کاذب برای ایجاد التهاب در بازارها
نوسانات طبیعی برخی بازارها در ایامی که منطقه با تنش های سیاسی روبه رو می شود، طبیعی 
اســت و در تمامــی اقتصادهای جهان این امر اتفاق می افتد امــا در چنین ایامی فرصت ویژه ای 
برای طراحی عملیات های روانی با محوریت تزریق هیجانات کاذب میان مردم و فعالان اقتصادی 
فراهم اســت. همچنین پس از پایان تنش ها و روند باثبات و نزولی بازارها، حجم خبرســازی ها و 
شایعه پراکنی ها شدت گرفته تا اجازه فروکش کردن التهاب در جامعه داده نشود. تزریق التهابات 
کاذب به دنبال ایجاد تقاضای مازاد در کلاس های مختلف دارایی  است تا امکان ایجاد ثبات اقتصادی 
فراهم نشود. با حفظ آرامش عموم جامعه و اطلاع از تحولات واقعی اقتصاد کلان و روند متغیرهای 
اقتصادی می تواند کمک شایانی به تصمیم گیری صحیح و عقلایی در تنش های برونزا کند. تخریب 
سیاســت های ارزی بانک مرکزی، خبرسازی های کاذب و آمارسازی های متعدد برخی از اقدامات 

اخیر جریاناتی است که تمایل ندارند آرامش در بازارهای کشور تداوم یابد.

  افت قیمت طلا در بازار داخلی در پی کاهش نرخ ارز
محمد کشــتی آرای در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: در هفته ای که گذشت، شاهد 
بیشترین تغییرات قیمت اونس جهانی بودیم، به طوری که هر اونس طلا حدود ۴۰ دلار طی هفته 
گذشــته کاهش یافت و در حال حاضر بهای هر اونس طلا حدود ۲ هزار و ۳۰۰ دلار اســت. وی 
افزود: قیمت ارز هم در هفته گذشته کاهش یافت که این عامل در کنار افت قیمت جهانی طلا 
باعث کاهش قیمت طلا طی هفته گذشته شد. کارشناس بازار طلا به حباب قیمتی سکه اشاره 
کرد و گفت: نشــانه ها حاکی از این اســت که سکه هایی که در مرکز مبادله حراج می شود، هنوز 
وارد بازار نشده است. به همین دلیل تقاضای سنتی برای خرید انواع سکه ها مخصوصاً ربع سکه 
و ســکه های یک گرمی در بازار وجود دارد. به همین علت حباب ســکه در هفته گذشته افزایش 
یافت. کشــتی آرای افزود: با توجه به ثبات نسبی قیمت طلا در بازارهای جهانی و ثبات بازار ارز، 

پیش بینی می شود تا دوشنبه قیمت های فعلی حاکم باشد.
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

افزایش ۷۳درصدی اعتبار طرح های تامین آب و آبرسانی
دولت ســیزدهم در بودجه ۱۴۰۳ توجه ویژه ای به بخش آب و کشــاورزی داشته 
اســت، به طوری که اعتبار طرح های تامین آب و آبرســانی به شهرها و روستا به ۲۲ 
هزار و ۴۰۳ میلیارد تومان افزایش یافته که نسبت به سال گذشته ۷۳ درصد افزایش 
را نشــان می دهد. توجه به بخش آب و کشــاورزی از اهمیت بالای استراتژیک برای 
کشور برخوردار است، زیرا بخش کشــاورزی اساسی ترین مولفه تأمین غذای جامعه 
است. تأمین منابع غذایی مورد نیاز جامعه باعث افزایش امنیت غذایی کشور می شود؛ 
از سوی دیگر تامین منابع آب کافی برای کشاورزی و مصارف دیگر از جمله صنعتی و 

شهری اساسی است و به توسعه پایدار و پایداری کشور کمک می کند.
بخش کشاورزی علاوه بر تامین غذا، نقش مهمی در اقتصاد کشور دارد. توسعه این 
بخش می تواند منجر به ایجاد اشتغال، افزایش تولید و صادرات و ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر شود. اکنون با عنایت به ضرورت بیان شده، در این تحلیل به بررسی بخش آب 

و کشاورزی در بودجه ۱۴۰۳ توجه خواهد شد.
تعداد ۱۱ طرح مهم تامین آب و آبرســانی در بودجه ۱۴۰۳ دیده شــده است. در 

نتیجه این اقدام به موارد زیر می توان اشاره کرد:
اعتبــار طرح های حمایت از تولید محصولات برای افزایش تولید ۵.۵ میلیون تنی 
محصولات کشــاورزی از ۵۸۹ میلیارد تومان بــه ۳۲۷۸ میلیارد تومان افزایش پیدا 

کرده استآبرسانی به شهرهای شیراز و خرامه، تأمین آب بیضاء و روستاها از خط دوم 
آبرســانی به شیراز از سد درودزن، تأمین آب شرب مشهد از رودخانه های مرزی یال 
شمالی هزار مسجد، آبرسانی به شهرها و روستاهای استان البرز، آبرسانی به برخی از 
شهرهای استان سمنان، خط انتقال آب به شهرستان های غرب استان تهران، آبرسانی 

از محدوده سرانی به شهرهای استان خراسان شمالی و...
اعتبار طرح های تامین آب و آبرسانی به شهرها و روستا از ۱۲۸۸۰ میلیارد تومان 
در بودجه ۱۴۰۲ با رشــد ۷۳ درصدی به ۲۲۴۰۳ میلیــارد تومان در بودجه ۱۴۰۳ 
افزایش یافته و اعتبار طرح های اجرای سدها و سازه های انتقال آب از ۶۰۳۳ میلیارد 
تومان در بودجه ســال گذشته با ۷۳ درصد رشد به ۱۰۴۷۲ میلیارد تومان در بودجه 

امسال افزایش پیدا کرده است.
همچنین اعتبار طرح های حاکمیتی بخش آب )تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی، 
ساماندهی رودخانه ها، تجهیز نقاط مصرف به ابزار اندازه گیری جهت تحویل حجمی 
آب و طرح هــای مطالعات کمی و کیفی منابع آب( از ۱۴۵۸ میلیارد تومان به ۲۳۳۱ 

میلیارد تومان افزایش داشته است.
اهداف حوزه آب و آبفا در بودجه ۱۴۰۳/ افتتاح ۲۶ سد و آبگیری ۷ سد در سال جاری

افزون اعتبارات تخصیص یافته به این حوزه آب در بودجه ۱۴۰۳، اهدافی نیز مورد 

توجه قرار گرفته است که عبارتند از:
- افتتاح ۲۶ سد با ظرفیت آب تنظیمی ۱.۲ میلیارد متر مکعب در سال.

- آبگیری ۷ سد با حجم آب تنظیمی حدود ۱.۰۶ میلیارد متر مکعب در سال.
- بهره برداری از ۲۵ طرح آبرسانی با ظرفیت حدود ۶۶۲ میلیون متر مکعب در سال.

- احداث حدود ۲۱ هزار هکتار و آب اندازی حدود ۱۰۰هزار هکتار از شبکه اصلی 
آبیاری و زهکشی.

- پیگیری اجرای طرح احیاء و تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی )صرفه جویی ۶۱۶ 
میلیون مترمکعب(.

- تجهیز ۲۵۰ نقطه به ابزار اندازه گیری جریان در آب های سطحی.
- اصلاح و تعدیل ۵۱۰۰۰ پروانه های بهره برداری از چاه های مجاز و انسداد ۳۴۰۰۰ 

چاه غیرمجاز.
- خرید و نصب ۳۴۰۰۰ کنتور بر روی چاه های کشاورزی.

اعتبــار طرح های اجرای آبخیزداری و بیابانزدایی برای حفاظت از منابع طبیعی به 
۳۶۴۰ میلیارد تومان افزایش یافت

- افزایش جمعیت تحت پوشش خدمات فاضلاب به میزان ۵ درصد )درصد پوشش 
سال ۱۴۰۱ برابر ۵۴ درصد بوده است(.

   افت ۲۱ هزار واحدی شاخص کل بورس
 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات امروز )دوشنبه ۱۷ اردیبهشت( با کاهش ۲۰ هزار و ۶۴۶ واحدی در ارتفاع ۲ میلیون و ۲۳۹ هزار و ۹۹ واحد ایستاد.

شــاخص هم وزن در جریان معاملات روز جاری با ۶ هزار و ۹۳۸ واحد افت، به ۷۴۴ هزار و ۱۰۰ واحد و شاخص قیمت با ۳ هزار و ۸۸۲ واحد کاهش به ۴۱۶ هزار و 
۳۳۷ واحد رسید.

معامله گران در بورس تهران بیش از ۷ میلیارد سهم و اوراق مالی را با انجام ۳۲۷ هزار معامله دادوستد کردند که ارزش آن به حدود ۵۰ هزار میلیارد ریال رسید.
نمادهای فملی، فولاد، فارس، شپنا، وبملت، شبندر و شستا، بیشترین اثر منفی را بر شاخص بورس داشتند.

شاخص کل فرابورس ایران هم امروز با ۲۰۵ واحد کاهش، در ارتفاع ۲۴ هزار و ۹۹۶ واحد ایستاد.معامله گران در فرابورس حدود ۸ میلیارد و ۷۷۱ میلیون سهم و 
اوراق مالی با انجام ۱۸۰ هزار معامله دادوستد کردند.
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کشاورزی 

مشارکت شرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر در امدادرسانی و 

آبرسانی سیار به مناطق سیل زده 
سیستان و بلوچستان 

مشارکت شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در امدادرسانی و آبرسانی سیار به مناطق سیل زده سیستان و بلوچستان
ابوالحسن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت : شرکت آبفا استان بوشهر در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی همواره در امداد رسانی به مناطق آسیب دیده از حوادثی مانند سیل و زلزله 

پیشگام بوده است.
وی بیان کرد : در جریان سیل اخیر در سیستان و بلوچستان نیز آسیب هایی به زیرساخت های این منطقه و شبکه آبرسانی تحمیل شد که در همین راستا تیم آبرسانی سیار شرکت آبفا استان 

بوشهر به منطقه اعزام شده است.
عالی ادامه داد : تیم اعزامی تا زمان موردنیاز در منطقه حضور خواهد داشت و براساس درخواست های مدیریت بحران نسبت به خدمت رسانی به هم وطنان اقدام خواهد کرد.

وی افزود : چنین اقداماتی تبلوری از اتحاد و همدلی در ایران اسلامی است تا استان ها همگام با یکدیگر در مواقع بحرانی به کمک یکدیگر بشتابند.

کاهش ۵۰ هزار تومانی قیمت دام زنده سبک نسبت به سال گذشته
مدیرعامــل اتحادیــه مرکزی دام ســبک کشــور از کاهش 
حــدود ۵۰ هــزار تومانــی قیمت دام زنده ســبک نســبت به 
 ســال گذشــته خبر داد و گفت: بر اســاس رصد روزانه میادین

 دام زنده، اکنون قیمت هر کیلوگرم دام زنده به طور متوسط ۲۵۰ 
هزار تومان است.

 افشین دادرس در یک گفت وگوی تلویزیونی درباره وضعیت تولید 
و قیمت دام زنده سبک، اظهار کرد: سال گذشته قیمت هر کیلوگرم 
دام زنده ســبک بین ۲۹۰ تا ۳۰۰ هزار تومان بود که امســال این 
نرخ به حدود ۲۵۰ تا ۲۶۰ هزار تومان درمیادین دام رسیده است.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور شرایط مراتع کشور را خوب دانست و افزود: براساس گزارش های سازمان هواشناسی 
میزان بارندگی که امسال داشتیم از سال گذشته بهتر بوده است و این نوید شرایط خوبی را در مراتع به تولید کنندگان می دهد.

وی تصریح کرد: امیدواریم با برنامه هایی که وزارت جهاد کشاورزی در حوزه بازرگانی و حمایت از تولید داخلی دارد، دورنمای 
خوبی برای تولیدکننده ایجاد شود که دلگرم به تولید شود و بتواند تولید را در بازار مصرف عرضه کند.

 مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی نسبت به بروز آفات 
سن و بیماری زنگ زرد گندم هشدار داد و گفت: گندمزارهای ۱۳ 

استان کشور در معرض تهدید این آفات قرار دارد.
»سهراب سهرابی« درباره تولید و خرید گندم کشور افزود: اکنون 
مزارع گندم استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل، 
چهارمحال بختیاری، خراسان رضوی، خراسان شمالی، زنجان، قزوین، 
کردســتان، کرمانشاه، همدان، لرستان و مرکزی در معرض تهدید 

آفت سن و زنگ زرد قرار دارد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: انتظار می رود کشاورزان برای مقابله با این آفت و بیماری همچون گذشته 

با همکاران ما در مراکز خدمات کشاورزی مشورت بگیرند تا بتوانند آنها را کنترل و مدیریت کنند.
وی گفت: در صورتی که کشاورزان با این آفات مقابله نکنند، به طور قطع با کاهش درآمد مواجه شده و در نهایت کاهش تولید 
گندم روبه رو می شویم.سهرابی تصریح کرد: همچنین کشاورزان مزارع گندم آبی استفاده از آبیاری دوره ای را در دستور کار خود 

قرار دهند تا تولید با مشکل روبه رو نشود.

۱۳ استان کشور در معرض تهدید سن و زنگ زرد هستند

 انتظار می رود در سال 
۱4۰۳ هم میزان تولید 

گندم نسبت به سال 
قبل اگر افزایش نداشته 

باشد، کاهش هم پیدا 
نکند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/18
شماره : 1631

نقش زنان بر اقتصاد، بویژه صنعت کشور انکار ناپذیر است

بیماران صعب العلاج در گلستان مورد توجه ویژه قرار می گیرند

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛به گزارش روابط عمومی خانه صنعت، معدن و 
تجارت استان یزد، کمیسیون بانوان خانه صمت با خانم دکتر خالقی پور مشاور وزیر 

صمت در امور زنان و خانواده در نشستی صمیمانه دیدار و گفتگو کردند.
در این دیدار دو ســاعته که روز پنجشــنبه ۱۳ اردیبهشــت ماه برگزار شد، ابتدا 
صادقیان مدیر کل ســازمان صنعت از اهمیت نقش بانوان در توسعه اقتصادی استان 
صحبت کرد و تعدادی از واحدهای موفقی که نتایج اعتماد نسل قبل به حضور بانوان 

در این حوزه هستند را برشمرد.
در ادامــه خالقی پــور پس از معرفی خود تاکید کرد حمایــت از زنان در صنعت 
به معنای ضعف ایشــان نیســت بلکه چون زن با روحیه مســئولیت پذیری بالایی 
که دارد در هر جایگاهی در اجتماع که قرار داشــته باشــد نقش فرزندی همســری 
 و مــادری را نیز ایفا میکند و در کنار حفظ ســتون خانواده وظیفه اجتماعی خود را 
نیــز به بهترین نحــو انجام می دهد، برای کمک به او در حفظ هر دو جبهه باید از او 

حمایت کرد.
 وی افزود برخی محدودیت ها موجب کاهش حضور زنان در عرصه های اقتصادی 

شده و حضور زنان نیازمند فرهنگ سازی و حمایت های قانونی است. 
مشــاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده همچنین با بیان رویکرد مثبت وزارت 
صمت به حضور زنان از تشــکیل نشست ها و جلساتی با بخش خصوصی در راستای 

اعطای تسهیلات و امکاناتی به بانوان فعال این عرصه خبر داد.
ســید علی اکبر کلانتر رئیس خانه صمت نیز از تاریخچه تشــکیل کمیســیون 
بانــوان برای اولیــن بار در ایران در اســتان یزد گفت و مختصــری از فعالیت های 

کمیســیون از زمان تشکیل تاکنون را برشمرد. وی با اشاره به اینکه نزدیک 7 درصد 
از مدیران واحد های صنعتی یزد بانوانی توانمند با تحصیلات عالیه هستند؛ پیشنهاد 
کرد جلســاتی با حضور کمیســیون بانوان خانه صمت و نماینــده وزارت برای طرح 
 دیدگاه ها و حل مســائل و مشــکلات خاص و حمایت از زنان کارآفرین و صنعتگر

 استان یزد برگزار شود.
در ادامه هر یک از حاضرین پس از معرفی خود بخشی از مشکلاتشان در زمینه های 
قوانین تأمین اجتماعی، مشکلات ناترازی انرژی، مشکلات ارزی و چالش هایی که به این 
دلیل در واردات و صادرات برخورد میکنند، کمبود نیروی انسانی، عدم وفاداری نیروها 
و جابجا شدن مکرر آنان بین شرکت های مختلف به امید شرایط بهتر را عنوان کردند.

در پایان معتمد معاون اجرایی خانه صمت با بیان اینکه هدف از تشکیل کمیسیون 
بانوان دیده شــدن و شناساندن زنان قدرتمند به جامعه  بود، با ارائه امار های گرفته 
شده از مشکلاتی که باعث کاهش چشمگیر حضور و فعالیت زنان طی سال های اخیر 

به خصوص در بخش خصوصی شده صحبت کرد .
خالقــی پــور نیز با تأکید به این نکته که در صورتی که مطالبه گری ها مســتند 
شــوند به اجرا نزدیک خواهند شــد از خانه صنعت به عنوان حامی صنایع خواست؛ 
مشکلات مربوط به قوانین تأمین اجتماعی و مطالبات و همچنین راهبردهای خود را 
 به صورت مکتوب برای وی ارسال کنند تا با پیگیری وی قدمی در راستای عملی شدن 

راهکار ها برداشته شود.

مومنی  : خبرنگار گلســتان - به گزارش پایگاه اطلاع رســانی استانداری گلستان 
-استاندار گلستان با مدیر عامل سازمان بیمه سلامت دیدار و در این جلسه تاکید شد 
: بیماران صعب العلاج در گلستان مورد توجه ویژه قرار می گیرند و همان گونه که در 
سال گذشته بیش از ۱4.۵ میلیارد تومان به این امر تخصیص یافته در سال جاری نیز 

اعتبارات لازم به این حوزه اختصاص می یابد .
در جلسه دکتر علی محمد زنگانه استاندار گلستان با دکتر محمد مهدی ناصحی 
مدیر عامل بیمه سلامت که روز دوشنبه ۱۰ اردیبهشت برگزار شد، استاندار گلستان 
خواستار افزایش اعتبار مراکز ترک اعتیاد استان شد و گفت  : در سال ۱4۰۲ اعتبار 
بیمه ســلامت استان ۱۲.8 میلراد تومان برای این مراکز بوده که این رقم پاسخگوی 
نیاز ها نبوده  و برای سال جاری پیش بینی اعتبار مورد نیاز 77 میلیارد تومان برای 
۱۵۶ مرکز خصوصی و ۱۲ مرکز دولتی دانشــکاهی می شود که امیدواریم همکاری 
است و بی تردید تفویض اختیار به مدیران استانی برای جابجایی برای جابجایی منابع لازم صورت پذیرد .وی افزود : بسیاری از موضوعات نیازمند تصمیم گیری های استانی 

خصوصا« در موارد اضطراری می تواند مفید و تاثیر گذار باشد .
اســتاندار گلســتان یاد آور شد : ضروری اســت امکانی فراهم شود تا اعتبار مورد 
نیاز جهت استفاده بیمه شــدگان صندوق روستایی و بیمه سلامت ایرانیان از بخش 

خصوصی اختصاص یابد .
دکتر زنگانه خاطر نشان کرد : نیاز است اعتبار لازم جهت احداث ساختمان اداره 
کل در شهرستان گرگان اختصاص یابد و همچنین با اعتباری ویژه برای ۲ شهرستان 

ساختمان خریداری گردد.
وی ادامه داد : خوشــبختانه توجه ویژه دولت انقلابی و جهادی ســیزدهم به بیمه 
ســلامت زمینه دلگرمی مردم را فراهم آورده اســت و امیدواریم با افزایش خدمات و 

بهبود کیفیت خدمات بتوانیم گام های موثری در حوزه بیمه سلامت مردم براریم .
لازم به ذکر است قریب به یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در استان گلستان از خدمات 

بیمه سلامت بهره مند می شوند .

گام گندمکاران برای خودکفایی کامل
کریم حسن پور|   برداشت نخستین خوشه های گندم از هفته دوم فروردین ماه در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان و جنوب کرمان آغاز شد. 

طی اقدامات حمایتی دولت از کشاورزان طی دو سال گذشته، خرید تضمینی گندم در سال ۱4۰2 به ۱۰.۵ میلیون تن رسید، به طوری که در سال اول دولت 
سیزدهم افزایش ۳ میلیون تنی گندم و در سال دوم ۶ میلیون تن افزایش تولید گندم محقق شد.

   اجرای علمی و عملی فریضتین منجر به 
تربیت نیروهای تراز انقلاب می شود 

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر سیستان 
وبلوچســتان گفت: اجرای دقیق، قانونی و علمی 
و عملی فریضتین در کشــور منجر به کادرسازی 
و تربیــت نیروهای مخلص و مومــن تراز انقلاب 

می شود.  
بــه گــزارش روابط عمومــی ســتاد امر به 
معروف و نهی از منکر سیســتان و بلوچســتان، 
محســن اکبری اظهار کــرد: در خصوص امر به 
 معــروف و نهی از منکر ابتــدا باید کار به صورت

 ایجابی پیش برود تا جامعه به صورت داوطلبانه و 
از روی اراده شخصی و قلبی خود به این امر مهم 

مبادرت ورزد.  
وی افــزود: در حال حاضر نیــز کار فرهنگی، 
تذکر لســانی، آموزش هــای فرهنگی و اقدامات 
ایجابــی بر عهده مردم اســت که بایــد با زبان و 
عمــل در خصوص اجرای فریضتین گام بردارند و 
 ابعاد دیگر آن و بخش عملی نیز توســط دولت ها

 اجرایی خواهد شد.  
وی تاکیــد کرد: این نکته نیــز نباید فراموش 
شود که اقدامات سلبی و برخوردهای غیرلسانی بر 
عهده حاکمیت است که در چارچوب قانون انجام 
می دهد اما مردم پس از بهره گیری آموزش های 
لازم عمومی و تخصصی می توانند در بخش ایجابی 
نسبت به ادای دین و تکلیف خود اقدام کنند.دبیر 
ستاد امر به معروف استان گفت: عموم شهروندان 
برای ثبت نام تشــکل های مردم نهاد ستاد امر به 
معروف  ونهی از منکر در عرصه های مختلف و در 
راستای مطالبه گری می توانند در سایت ستاد و 
در دوره  آموزشی و آزمون های پایه امر به معروف 
در تارنمــای جامع خدمات ســتاد امر به معروف 
 کشور به نشانی  khedmat.setadabm.ir مراجعه

 کنند. 
 به گفته اکبری؛ همچنین مدیران تشکل های 
مردمی برای بروزرسانی پرونده تشکل مربوطه خود 
در اسرع وقت با مراجعه به ستاد استان برای اخذ 
اســتعلامات لازم اقدام کرده و یا  با تماس شماره 
۳۳۲۵۰77۰ -۰۵4مبادرت و به منظور شرکت در 
دوره آموزشی و آزمون پایه امر به معروف مقدمات 

اولیه را انجام دهند.

  آینــده ای روشــن با زمیــن بدون
 پلاستیک

 

ســید محمد جــواد عرفان فر / یــزد ؛ رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی استان یزد گفت: موضوع 
آلودگی پلاستیکی و تأثیرات آن بر محیط زیست 
یکی از مسائل بحرانی جهان است که نیاز به توجه 

خاص دارد. 
به گــزارش روابــط عمومی ســازمان جهاد 

کشاورزی استان یزد
محمد علی حاتمی زاده با اشاره به اینکه استفاده 
بی رویه از پلاســتیک و عدم مدیریت صحیح آن، 
باعث آلودگی هوا، آب و خاک شــده و به تخریب 
زمین و حیات وحش منجر می شود، تصریح کرد: 
بحران پلاستیکی به یکی از بزرگترین چالش های 

محیط زیست تبدیل شده است.
به گفتــه این مقام مســئول؛ اولین گام برای 
رســیدن به یک جهان پلاستیکی کمتر و زمین 
پاک تر، کاهش مصرف پلاســتیک یکبار مصرف 
و ترویج اســتفاده از جایگزین های قابل بازیافت و 

دوباره  پذیر آن است.
حاتمی زاده ضمن بیان اینکه باید به توســعه 
فناوری های جایگزین پلاستیک که قابل تجزیه 
هستند توجه شود، خاطر نشان کرد: برای شروع 
پیشــنهاد می کنم در فروشــگاه تعاونی سازمان 
جهاد کشاورزی به جای پلاستیک از کیسه های 
پارچه ای که به همین منظور تهیه شــده است، 

استفاده شود.
وی با اشاره به اینکه، باید به توسعه سیاست ها 
و قوانیــن ســخت گیرانه در خصــوص بازیافت 
و دور انداختــن پلاســتیک توجه کنیــم افزود: 
آموزش و افزایش آگاهــی عمومی نیز از اهمیت 
بالایــی برخوردار اســت تا همگان بــه اهمیت 
 حفــظ محیط زیســت و کاهــش اســتفاده از

 پلاستیک آگاه شوند.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان عنوان 
کــرد: تمامی اقشــار جامعه به عنوان شــهروند، 
مسئولیت دارند تا با اقدامات کوچک خود، به حفظ 
زمین و آینده بهتر برای نسل های آینده بپردازند.

حاتمی زاده در پایان عنوان کرد: روز زمین پاک 
با شعار جهانی »سیاره زمین در مقابل پلاستیک« 
شناخته می شود و برای تحقق ان مشارکت مردمی 

بسیار اهمیت دارد.

 انتظار می رود در ســال ۱4۰۳ هم میزان تولید گندم نســبت به سال قبل اگر افزایش نداشته باشد، کاهش هم پیدا نکند. این در حالی است که 
طی ســال ۱4۰۰ تولید گندم از ۱۳ میلیون به 8 میلیون تن کاهش یافت و آمار خرید تضمینی گندم نیز به حدود 4 میلیون و ۵۰۰ هزار تن افت 
پیدا کرد. همین موضوع موجب شد، واردات این محصول استراتژیک به بیش از 7 میلیون تن افزایش یابد. نیاز کشور به گندم ۱۳.۵ میلیون تن است 
که ۱۲ میلیون تن برای گندم نان و بقیه نیز در صنف و صنعت مورد اســتفاده قرار می گیرد. با تمهیدات دولتی از جمله تعیین منطقی نرخ خرید 
تضمینی گندم و پرداخت مطالبات کشاورزان، از سال گذشته در تأمین خرید گندم نان کشور به خودکفایی رسیده ایم که می تواند گام بعدی را که 

رسیدن به خودکفایی کامل در تولید گندم است، تحقق بخشد.
 

 انجام عملیات برداشت گندم در ۶ استان
سهراب سهرابی، مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی در گفت و گو با »ایران« با اشاره به آغاز برداشت گندم از فروردین ماه گفت: اولین برداشت 
گندم از مزارع هرمزگان، سیستان و بلوچستان و جنوب کرمان آغاز شد و اکنون به خوزستان، ایلام و جنوب فارس رسیده است. در حال حاضر عملیات 

برداشت در ۶ استان کشور در حال انجام است و در ادامه به استان های گلستان، 
مازندران و اقلیم های معتدل و ســرد می رســد. عملیات برداشت از استان های 
گرمسیر در فروردین ماه آغاز شده و در استان های غربی در شهریورماه به پایان 
می رسد. وی درباره برآورد از میزان تولید گندم در سال جاری گفت: پیش بینی 
شده است امســال ۱۳.۵ میلیون تن گندم تولید شود و میزان خرید تضمینی 
هم به ۱۰.۵ میلیون تن برسد. سهرابی سطح زیرکشت گندم را ۶ میلیون هکتار 
عنوان کرد و افزود: در سال زراعی ۱4۰۳-۱4۰۲ سطح زیرکشت گندم شامل ۲ 
میلیون هکتار گندم آبی و 4 میلیون هکتار گندم دیم می شود که تغییری نسبت 
به سال قبل نداشته است. مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به 
انجــام اقدامات فنی برای پایداری در خودکفایی گندم، گفت: توزیع 4۳۰ هزار 
تن انواع بذور اصلاح شده، توزیع کودهای اوره، فسفات و پتاسیم، توسعه کشت 
مکانیزه، آبیاری موضعی و قطــره ای، مبارزه با آفات، اجرای طرح جهش تولید 
در دیمزارها در ســطح ۵.۲ میلیون هکتار برای چهارمین سال پیاپی و اجرای 
کشــت قراردادی از جمله اقدامات برای پایداری در خودکفایی گندم محسوب 
می شــود. سهرابی میزان بارش های بهاری در سال ۱4۰۳ را رضایتبخش عنوان 
کرد و افزود: پیش بینی می شــود اردیبهشــت و خرداد پربارشی داشته باشیم و 
اگر این اتفاق بیفتد احتمال دارد تولید و خرید گندم بیشــتر شود. بارندگی در 
شهرهایی که عملیات برداشت در حال انجام است، تأثیری ندارد، اما در مناطق 
گرم و مرطوب شمال کشور و اقلیم های معتدل و سرد می تواند مؤثر باشد. وی 
با بیان اینکه سیل سیستان و بلوچستان تأثیری در مزارع گندم نداشت، افزود: 
خوشبختانه سیل در مناطقی که مزارع گندم قرار داشتند، نیامد ولی به مناطقی 
که بیشــتر صیفی جات در آنجا کاشته شدند، آسیب رسانده است. مجری طرح 
گندم وزارت جهاد کشــاورزی درباره آغاز خرید تضمینی گندم گفت: برای رفاه 
حال کشاورزان و جمع آوری گندم های مازاد، ۱۱۵۰ مرکز خرید تضمینی گندم 
و ۲۱ هزار کمباین برداشــت گندم درنظر گرفته شــده است. سهرابی در پایان 
بیان کرد: کشاورزان باید از حالا به بعد مدیریت مبارزه با آفات و علف های هرز و 
بیماری های گندم را درنظر بگیرند، زیرا شیوع آفات بشدت بر کاهش محصول اثر 
می گذارد. در واقع با اقدام مؤثر وزارت جهاد کشاورزی در خرید تضمینی گندم 
طی ۲ سال اخیر، حجم تولید گندم در کشور به بیش از ۲.۵ برابر افزایش یافت 
و میزان پرداخت دولت به گندمکاران به 7 برابر رســید که این امر نشان دهنده 
توجه دولت در سیاست گذاری برای رسیدن به خودکفایی در تولید این محصول 
استراتژیک اســت. در همین راستا، دولت سیزدهم برای حمایت از گندمکاران 
در بودجه سال ۱4۰۳ مبلغ ۲۰۰ هزار میلیارد تومان برای خرید تضمینی گندم 
اختصاص داده است که نسبت به عملکرد بودجه سال گذشته حدود ۳۰ درصد 

رشد نشان می دهد.

 کاهش ۵۰ درصدی واردات گندم
 تمهیدات دولتی برای افزایش تولید گندم، حاکی از کاهش واردات این محصول 
اســت، به طوری که آمارهای گمرک حاکی است، در سال گذشته میزان گندم 
وارداتی به کشور به حدود یک میلیارد دلار رسیده که کاهش محسوسی نسبت 
به سال ۱4۰۱ و سنوات قبل تر داشته است. به لحاظ وزنی نیز میزان واردات گندم 
نسبت به سال ۱4۰۱ بیش از ۵۰ درصد یا به عبارت دیگر ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تن کاهش یافته، به طوری که این مهم به لطف افزایش تولید گندم در سراسر 
کشور و رسیدن میزان تولید این محصول به ۱۳.۵ میلیون تن رقم خورده است.

در نشست بانوان فعال اقتصادی استان با مشاور وزیر صمت در امور خانواده مطرح شد:

در جلسه استاندار گلستان با مدیر عامل سازمان بیمه سلامت مطرح شد :



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

پیام تبریك مدیر عامل 
توزیع برق استان گلستان 
به مناسبت روز ملی صنعت 
برق ایران

»مهندس سید احمد موسوی« مدیر عامل توزیع برق استان گلستان طی پیامی روز ملی صنعت برق ایران را به تلاشگران این عرصه تبریک گفت.
مومنی  : خبرنگار گلســتان -  به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان؛ در بخشی از این پیام آمده است: امروزه،توسعه و پیشرفت روزافزون صنعت برق ایران در گرو 
توانمندی و تخصص تلاشگران این عرصه حیاتی است ، آنانی که چرخ های صنعت کشور را با تلاش جهادگونه، پرشتاب تر از گذشته به گردش در می آورند و مسیر بالندگی ایران اسلامی را 
هموار می سازند .خداوند را سپاس می گویم که همگام با بیش از یک قرن فعالیت صنعت برق ایران ، شاهد تولید، انتقال و توزیع پایدار و مستمر انرژی حیاتی برق و خدمت رسانی به مردم 
شریف میهن اسلامی مان ایران عزیز هستیم .اینجانب نیز به پاس همراهی،صبوری و تلاش خستگی ناپذیرتان ، فرا رسیدن ۱۰ اردیبهشت ماه »روز ملی صنعت برق ایران » را محضرهمکاران 

و تلاشگران صنعت برق و خانواده محترم آنان  تبریک و تهنیت عرض نموده و از درگاه خداوند سبحان موفقیت و سربلندی روز افزون تان را آرزومندم.
سیداحمد موسوی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان

المیار قربانی       |       یك کارشناس انرژی گفت: تولید گاز نسبت به ذخایر موجود بسیار کم است و باید حجم تولید را به
 دو برابر افزایش دهیم و از سویی دیگر مصرف گاز را کاهش دهیم. 

  افزایش پایداری برق مســجد سلیمان با 
نوسازی پست مالکریم

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از 
بهینه سازی و نوسازی پست برق مالکریم در شهر 

مسجدسلیمان خبر داد.
علی اســدی بیان کرد: پست برق ۱۳۲ به ۳۳ 
و ۱۱ کیلوولت مالکریم برق مناطق مهمی از شهر 
مسجدسلیمان را تامین می کند که برای افزایش 
پایداری و رفع افت ولتاژ بهینه سازی آن در دستور 

کار قرار گرفت.
وی افزود: در همین راستا با احداث فونداسیون 
جدید یک ترانس قدیمی این پست با ظرفیت ۲۷ 
مگاولت آمپر تعویض و یک ترانس نو با قابلیت های 

جدید جایگزین آن شد.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
با بیان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این پروژه بالغ 
بــر۳۸۷ میلیارد ریال بــوده، تصریح کرد: ترانس 
قدیمی موجود در پست به صورت آفلود تپ چنجر 
بوده که بــرای افزایش و کاهش ولتاژ باید ترانس 
مذکور خاموش می شــد ولی ترانس جایگزین با 
قابلیت آنلود تپ چنجر این امکان را به بهره برداری 

می دهد که بدون خاموشی، ولتاژ آن تنظیم شود.
اسدی با بیان اینکه پست برق فوق توزیع مالکریم 
در مجموع ۷۷ مگاولــت آمپر ظرفیت دارد، بیان 
کرد: با بهینه سازی و نوسازی صورت گرفته در این 
پست، حوادث ناخواسته کاهش و تامین برق شهر 
مسجدســلیمان برای گذر از پیک تابستان جاری 

بهبود پیدا کرده است.
به گفته وی با هدف آماده سازی شبکه پیش از 
این نیز چند پست برق فوق توزیع در شهرستان های 
شوشتر، ماهشــهر و کرخه بهینه سازی و افزایش 

ظرفیت پیدا کرده است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 
و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.

  هفتمین اجلاس شهرسازی و معماری 
در بوشهر برگزار شد؛ شهردار: بافت تاریخی، 

هویت و روح بوشهر است 

هفتمین اجلاس مجمع روسای کمیسیون های 
شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی و معاونین 
شهرسازی شــهرداری های کلانشــهرها و مراکز 
استان ها در بوشهر با حضور نماینده ولی فقیه در 
بوشهر، معاونین اســتاندار، رییس شورا، شهردار، 
روســای کمیســیون های معماری و شهرسازی 
شوراهای کشــور و معاونین شهرسازی شهرداری 
کلانشهرها به میزبانی شهرداری و شورای اسلامی 
شهر بوشهر برگزار شد.در این اجلاس، رییس شورای 
شهر بوشهر، دبیر اجلاس، معاون عمرانی استاندار، 
شــهردار، نماینده ولی فقیه و معاون شهرسازی و 

معماری شهرداری بوشهر سخنرانی کردند.
شــهردار بوشــهر در این نشســت بر اهمیت 
بازآفرینی بافت های تاریخی و فرسوده در شهرها 
تاکید کرد و افزود: بافت تاریخی شهر بوشهر، هویت 
و روح این شهر را تشکیل می دهد. ما متعهد به حفظ 
و ارتقاء این مناطق هســتیم. برنامه های ما شامل 
مرمت و نوسازی ســاختمان های تاریخی، بهبود 
زیرساخت ها و ارائه تســهیلات به ساکنین برای 
نوسازی منازلشان است.حسین حیدری با اشاره به 
اینکه این تغییرات تأثیری بسزایی بر جامعه محلی 
خواهد داشت، تاکید کرد: هدف ما در ارائه خدمات 
به بافت های فرســوده و تاریخی، ایجاد تعادل بین 
حفظ میراث فرهنگی و پاسخگویی به نیازهای مدرن 
شهروندان است. این تغییرات نه تنها زیبایی شهر 
را افزایش می دهند بلکه کیفیت زندگی ساکنین را 

نیز بهبود می بخشند.
حیدری با تاکید بر نقش بسزای سایر نهادهای 
ذیصلاح دولتی مانند مسکن و شهرسازی و میراث 
فرهنگی، خاطرنشــان کرد: یکــی از بزرگ ترین 
چالش ها، تأمین مالی پروژه های بازآفرینی است. ما 
به دنبال جذب سرمایه گذاری های دولتی و خصوصی 
هستیم تا این پروژه ها را به پیش ببریم. همچنین، 
مشارکت جامعه محلی برای موفقیت این طرح ها 

حیاتی است.
به گفته وی، در ســال گذشته عمارت بیلیارد 
از طریق سرمایه گذاری بخش خصوصی و عمارت 
امیریه از بودجه خود شهرداری مرمت و بازسازی 

شدند.
شــهردار بوشهر در این اجلاس پیشنهاداتی را 
برای احیا و بازآفرینی بافت های فرسوده و بافت های 
تاریخی ارائه داد و تاکید کرد که حمایت های دولت 
و بودجه های کشوری از طریق تسهیلات، طرح های 
تشویقی و وام های بلندمدت می تواند راهگشا باشد. 

تولید گاز باید افزایش پیدا کند

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/02/18
شماره : 1631

سودآوری ۱۲ هزار میلیارد تومانی پالایشگاه آبادان در سال گذشته

حمایت از جامعه مامایی در دستور کار دانشگاه علوم پزشکی همدان

 وزیر نفت گفت: با اقدامات دولت مردمی که با تکیه بر توان سازندگان، متخصصان 
و پیمانکاران داخلی و به بهره برداری رساندن فاز دوم این پالایشگاه انجام شد، پالایشگاه 
آبادان امروز یکی از ســود ده ترین واحدهای تولیدی است که سال گذشته ۱۲ همت 

سودآوری داشته است.
جواد اوجی در جلســه هیات دولت به ریاســت آیت الله ســید ابراهیم رئیســی 
در گزارشــی از فعالیت های پالایشــگاه آبادان، با اشــاره به اینکه در ســال ۱۳۹۴ 
 وزیــر نفــت وقت با اعــلام زیان ده بــودن این پالایشــگاه گفته بــود، دولت حاضر

 اســت آن را رایــگان واگــذار کند، خاطرنشــان کرد: بــا اقداماتی کــه در دولت 
مردمــی بــا تکیه بر تــوان ســازندگان، متخصصــان و پیمانــکاران داخلــی و به 
 بهره بــرداری رســاندن فــاز دوم ایــن پالایشــگاه انجام شــد، پالایشــگاه آبادان 
امروز یکی از سود ده ترین واحدهای تولیدی است که سال گذشته ۱۲ همت سودآوری 

داشته است.
وزیر نفت با اشــاره به رســیدن تولید بنزین در این پالایشــگاه از ۸ میلیون لیتر 
در روز در ابتــدای دولت مردمــی به ۱۵ میلیون لیتر، تولیــد گازوئیل از روزانه ۱۵ 

میلیــون لیتر به ۱۹ میلیون لیتر و کســب رتبه نخســت صــادرات در بورس کالا 
 و انرژی در ســال گذشــته گفت: تا ۲ مــاه آینده واحد هیدروکراکر این پالایشــگاه

 نیز به بهره برداری خواهد رسید و مابه ازای ارزی تولید گازوئیل یورو ۵ آن ۳ میلیون 
یورو دیگر افزایش خواهد یافت.

اوجــی همچنین بــا اشــاره افزایش ۲۱۰ هــزار بشــکه ای تولیــدات و تامین 
خــوراک مجتمع های پتروشــیمی تبریز، شــازند، بندرامام، بوعلــی و رازی، افزود: 
 در طــول فعالیــت دولــت مردمــی تعداد محصــولات تولیــدی این پالایشــگاه

 از ۲۱ محصــول در ســال ۱۴۰۰ بــه ۳۴ محصــول رســیده و با اقدامــات انجام 
غیرثابــت  و  ثابــت  فقــط در ســال گذشــته ۱۳۰۰ فرصــت شــغلی  شــده 
 در ایــن مجتمــع ایجاد شــده که امســال نیــز ۶۰۰ نفر بــه نیروهای شــاغل در 
پالایشــگاه اضافه و حداقل هزار نفر نیز در پیمانکاری های توســعه فاز ۳ آن مشغول 

فعالیت خواهند شد.

همدان- رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان در آیین گرامیداشت روز ماما بر حمایت 
از جامعه مامایی استان تأکید کرد. 

به گزارش روزنامه آوای اقتصاد، دکتر محمد مهدی مجذوبی در آیین گرامیداشت روز 
ماما با اشاره به اینکه من کار خود را از حوزه بهداشت آغاز کرده و با مسائل و دغدغه های 
ماماها از نزدیک آشنا هستم اظهار کرد: شاید در برخی بخش ها سیاستگذاری ها باید با 
تحولاتی همراه شود از جمله در بخش تربیت نیرو که با جذب و اشتغال جامعه مامایی 

در برخی مناطق همخوانی ندارد. 
وی با تأکید بر اینکه نقش مامایی در پروسه سلامت مادر و نوزاد نقشی انکارناپذیر 
اســت عنوان کرد: با وجود تلاش جامعه مامایی و مراقبین سلامت، حدود ۴۷ درصد 
زایمان های انجام شده طبیعی بوده که مستلزم فرهنگ سازی و اقدامات گسترده تری 

برای افزایش این مهم است. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان همچنین به نقش اثرگذار ماما در روند زایمان 
و ســلامت مادر و نوزاد، اشــاره و بیان کرد: اخلاق حرفه ای در روند کار ماما عنصری 
بســیار مهم اســت به ویژه در محور جوانی جمعیت و حفــظ کرامت مادری، اخلاق 

حرفه ای بسیار مهم است. 
وی در ادامه افزود: مامایی با اغلب شــاخص های جهانی سلامت از جمله سزارین، 
زایمان طبیعی، مورتالیتی نوزاد و مادر و ... در ارتباط است بنابراین تقویت توانمندی 
این قشر موضوع مهمی است که یاید مورد توجه قرار گیرد، در این راستا طی دو سال 
اخیر، به حوزه آموزش در زمینه مامایی ورود کرده ایم چراکه کسب مهارت و برگزاری 

دوره های مهارتی و بروزرسانی آنها الزام ارتقا در این حرفه است. 
دکتر مجذوبی با اشاره به اینکه قطعاً بخش مهمی از موفقیت در حوزه مراقبت های 
سلامت، مرهون تلاش خانواده مامایی است گفت: متأسفانه هنوز روند جمعیت با کاهش 
مواجه است اما شیب کاهشی کند شده که نقش ماماها در این خصوص انکارناپذیر است. 
وی همچنین با بیان اینکه در فعال شدن مراکز ناباروری نمی توان نقش ماما را نادیده 
گرفت، خاطرنشــان کرد: در بحران جمعیت که کشــور امروز با آن مواجه شده است، 
سبک زندگی عامل اصلی بوده و علوم پزشکی در کنار دیگر دستگاه ها وظایفی در این 
خصوص دارد به ویژه در شهرستان ها باید مطالبه از دستگاه های اثرگذار مشخص شود . 
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی همدان جریان سازی را در رفع مسائل و دغدغه های 
حوزه ســلامت بسیار مهم و اثرگذار دانست و افزود: برخی مشکلات جامعه مامایی از 

جمله مســأله جذب نیرو منبعث از  سیاســتگذاری های کلان کشور است همچنین 
موضوع فوق العاده خاص که طرحی ملی اســت طی دو سال گذشته پیگیری می شد 
که در هفته های آتی با جزییات ابلاغ خواهد شد و بنظر می رسد مشمول گروه مامایی 

نیز خواهد بود.
وی در پایان عنوان کرد: با توجه به تعدد خدماتی که جامعه مامایی ارائه می دهند،  
لازم اســت حمایت ها از این قشــر پر تلاش و اثرگذار با حمایت مدیران ستادی سر و 

سامان بیشتری بگیرد. 

 حضورمؤثر بانوان ماما باعث تقویت عملکرد حوزه سلامت شده است
دکتر رسول سلیمی معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی همدان در آیین گرامیداشت 
روز ماما، با اشاره به اینکه حدود پنج درصد از جمعیت کارکنان حوزه درمان دانشگاه 
را معادل ۷۱۵ نفر )به جز بخش خصوصی( ماماها تشکیل می دهند اظهار داشت: یکی 
از معضلات اساســی جامعه امروز، جوانی جمعیت و کرامت مادری اســت که ماما در 

رفع این معضل نقش اساسی دارد. 
وی ضمن آرزوی سلامتی، بهروزی و توفیق برای جامعه مامایی استان عنوان کرد: 
ماما در کیفیت بارداری و زایمان مادر و نوزاد نقش برجســته ای دارد که با حفاظت و 

حراست از جایگاه مامایی می تواند به تقویت کیفیت این پروسه کمک کرد. 
دکتر فاطمه ترکمان اسدی معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی همدان نیز در این 

مراســم با اشاره به فعالیت ۳۴۲ ماما در حوزه بهداشت اظهار داشت: این جمع مؤثر، 
مجموعه ای ارزشمند و فاخر و اثرگذاری در حوزه سلامت ایجاد کرده اند. 

وی با بیان اینکه در تناسب جمعیتی دانشگاه، حضورمؤثر بانوان ماما باعث تقویت 
عملکرد حوزه سلامت شده است،تبیین کرد: از حضور تک تک شما در حرفه و نقش های 

مامایی قدردانی می کنم. 
معاون بهداشتی دانشگاه ادامه داد: برای افق پیشرو، برنامه های متعددی پیش بینی 
شده است که با حضور همه ارکان سلامت به ویژه جامعه مامایی به آن ها دست خواهیم 
یافت. وی یادآور شــد: در حال حاضر ۶۰ درصد مادران باردار، حین بارداری به مراکز  
بهداشت مراجعه کرده و از مراقبت های مامایی بهره مند می شوند  که امید است افراد 
بیشتری قبل از بارداری به مراکز ما مراجعه کنند و مراقبت های بارداری را مبتنی بر 

مشاوره های لازم قبل و حین بارداری دریافت کند. 
دکتر ترکمان اسدی در ادامه تأکید کرد: سال گذشته ۸ مادر باردار را از دست دادیم 
که در این راســتا باید شاخص های مراقبت حین بارداری افزایش کمی و کیفی داشته 
باشــد، امید است هیچ مادر بارداری به دلیل مسایل مرتبط با بارداری از دست نرود. 
وی در ادامه افزود: حاملگی در گروه ســنی ویژه، مستلزم مراقبت ویژه و بیشتر است 
حتی باید به صورت تیمی در بخش خصوصی و دولتی از این مراقبت ها بهره مند شوند 
بنابراین از ماماهای بخش خصوصی درخواست داریم در تقویت مراقبت های گروه ویژه، 

همکاری بین بخشی بیشتری با ما داشته باشند. 
معاون بهداشتی دانشگاه با بیان اینکه به لطف خدا و همت همکاران حوزه بهداشت، 
در ســال گذشته ۵۴۰ مورد انصراف از سقط داشتیم گفت: در این راستا مشاوره های 
فرزندآوری و ازدواج باید ارتقا یابد و منشــور کرامت مادری هم در بخش خصوصی و 

هم دولتی باید مورد توجه باشد.  
وی با اشاره به این ضرورت که قداست و حرمت رشته مامایی با ارتقای توانمندی ها 
حفظ می شــود و لازم اســت با تقویت توانمندی های این قشــر زحمتکش با قوت و 
قدرت در تداوم توفیقات حوزه سلامت بکوشیم خاطرنشان کرد: از جمله پرچمداران 
ابربحران جمعیت و ســالخوردگی ماماها هستند که لازم است در کنار مدیران عرصه 
سیاســتگذاری و برنامه ریز حضور و فعالیت مؤثری داشته باشند تا در کنار هم کشور 

را از این بحران برهانیم.
در پایان این مراسم از ماماهای نمونه با اهدای لوح و هدیه قدردانی و تجلیل شد. 

امین نوربخش کارشناس انرژی در گفت و گو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه بر اساس شاخص های 
موجود امنیت انرژی مربوط به کشورهای مصرف کننده است، گفت: کشورهایی نظیر ایران و کشورهایی 
که بیشتر صادر کننده هستند باید ابتدا تغییراتی در شاخص ها ایجاد کنند و سپس به عنوان امنیت 

انرژی از آن یاد نمی شود و بیشتر ابعاد صادراتی آن و تنوع مقاصد صادراتی مطرح می شود.
وی ادامه داد: ما هم در تولید و هم مصرف دچار مشــکل هســتیم، زیرا تولیدمان در مقایسه با 
ذخایری موجود بسیار کم است و اگر این روند ادامه دار باشد اتمام ذخایر گازی و نفتی ما تقریباً ۸ 

دهه طول می کشدو آخرین کشوری هستیم که ذخایر آن به اتمام می رسد.
نوربخــش ادامــه داد: ما اگر این نســبت را افزایش ندهیم باعث می شــود که پس از چند دهه 
ایران و چند کشــور دیگر نفت و گاز دارند و ســایر کشــورها نفت و گازشــان به اتمام رســیده 
 اســت در این شــرایط ســایر کشــورها روندی را طــی نمی کنند کــه برای تأمین انــرژی خود

 به یک یا دو کشور وابسته شوند.
به گفته این کارشــناس انرژی، روندی که برای کاهش مصرف سوخت های فسیلی آغاز شده به 
این دلیل اســت که قدرت های بزرگ دسترسی چندانی به انرژی ندارند و هر چقدر ادامه پیدا کند 
کشورهای بیشتری را همراه خود می کند و کشور ما که تقاضا برای سوخت های فسیلی وجود دارد 
اگر تولید را افزایش ندهد در دوره ای مجبور به فروش نفت و گاز می شوند که مشتری برای آن نیست 
و قیمت ها را به شدت کاهش پیدا می کند به همین دلیل در عرضه و تولید باید به فکر افزایش باشیم.

وی با اشــاره به اینکه در مصرف نیز چالش هایی وجود دارد و شــدت مصرف انرژی در کشور ما 
نسبت به میانگین جهانی بیشتر است، خاطر نشان کرد: برای انجام یک واحد کار مشخص دو برابر 
میانگین جهانی انرژی مصرف می شود و فرصت بالقوه ای وجود دارد که با بهینه سازی بتوانیم مصرف 
انرژی را کاهش دهیم تا ظرفیتی برای صادرات و درآمد ارزی و حتی ایجاد روابط سیاسی از طریق 

توسعه روابط انرژی در فضای منطقه ایجاد شود.
به گفته نوربخش می توان گفت تولید نسبت به ذخایر موجود کم است و باید حجم تولید را افزایش 

داد و حتی آن را به دو برابر برسانیم و هم به لحاظ مصرف آن را کاهش دهیم.
وی در خاتمه یادآور شد: بهینه سازی راه های مختلفی دارد به عنوان مثال تبدیل نیروگاه ها به 
سیکل ترکیبی، رفع نشتی خطوط لوله و حتی تعویض بخاری و راه کارهای قیمتی؛ قیمت گذاری 
پلکانی می تواند در بهینه سازی مصرف مثمر ثمر واقع شود. اما ابتدا باید برسی کرد که مدام یک از 
این راهکارها ظرفیت بیشتری دارد به عنوان مثال در بخش خانگی از راهکارهای غیر قیمتی نظیر 

تعویض بخاری ها می توان دنبال کرد

اجرای پروژه اومااویا به دست متخصصان ایرانی
 رئیس هیات مدیره ســندیکای صنعت برق با اشــاره به اینکه 
ظرفیت های بسیار خوبی برای صدور خدمات فنی و مهندسی در 
کشور وجود دارد، گفت: صادرات خدمات فنی و مهندسی برای تحقق 

رشد ۸درصدی اقتصاد ایران یک ضرورت است.
پیام باقری افزود: در سالی که به نام جهش تولید با مشارکت مردم 
نامگذاری شده و نیز دیداری که فعالان اقتصادی با مقام معظم رهبری 
داشتند و با توجه به توصیه ایشان که برای تحقق رشد اقتصادی از 
ظرفیت بخش خصوصی استفاده شود، طبیعتا برای رسیدن به رشد 
۸درصدی اقتصادی باید از همه ظرفیت هایی که در کشور و در همه 

بخش ها وجود دارد، چه داخلی و چه خارجی، استفاده کرد.وی ادامه داد: یکی از این حوزه هایی که می تواند این هدف را محقق کند 
و باید مورد توجه قرار بگیرد، صادرات خدمات فنی و مهندسی است.

این فعال صنعت برق ایران خاطرنشان کرد: موضوع صادرات غیرنفتی که صدور خدمات فنی و مهندسی بخشی از آن است و 
ظرفیت های خوبی در این زمینه در کشور وجود دارد.

باقری گفت: توانمندی زیادی در صدور خدمات فنی و مهندسی هم در بخش شرکت ها و بنگاه های اقتصادی و هم مهندسان و 
متخصصان و مشاوران بسیار قوی وجود دارد که سال ها است این موضوع توسط این ها در حال انجام است.

وی ادامه داد: این موضوع در صنعت برق که از پیشگامان و پرچم داران صدور خدمات فنی و مهندسی است، خیلی بیشتر است.
عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: صدور خدمات فنی و مهندسی می تواند ارزآوری و ثروت آفرینی خوبی برای کشور داشته باشد، 

ضمن آنکه یک صادرات پایدار به جهت ارتباطی که با کشور مقصد دارد، است.
باقری خاطرنشــان کرد: پروژه و طرحی که صادر می شــود، سال های برای خدمات پس از فروش و پشتیبانی های لازم و تامین 

نیازها، نیازمند ارتباط است.

 پژوهشــگر حوزه انرژی با اشاره به اینکه خودروسازان یکی از 
اصلی ترین عوامل ناترازی بنزین در کشــور هســتند، گفت: اکثر 
خودروهای داخلی بر اســاس فناوری های قدیمی تولید می شوند 
که مصرف بنزین آنها، ۲ برابر بیشتر از استانداردهای جهانی است.

نادیا محرابی در مورد کیفیت خودروهای تولید داخل و مضرف 
سوخت، اظهار داشــت: سال هاست که صنعت خودروسازی ایران 
تحت حمایت های دولتی قرار گرفته، با این امید که توانمندسازی 
این صنعت بتواند به ارتقای استانداردهای تولید و افزایش اشتغال 

کمک کند، اما، پس از گذشت دهه ها و با وجود همه حمایت ها، خودروسازان داخلی نه تنها در بهبود کیفیت و ایمنی محصولات خود 
ناکام مانده اند؛ بلکه به یکی از عوامل اصلی تلفات جانی در جاده های کشور تبدیل شده اند.

وی افزود: آمار تصادفات فاجعه بار و تلفات جانی به وضوح نشان می دهد که زمان آن رسیده است تا با یک تجدیدنظر اساسی، 
رویکردی جدید در پیش گرفته شود. لازم است حمایت ها از خودروسازان داخلی پایان یابد و اتخاذ استراتژی های جدی برای تأمین 
امنیت و جان مردم در اولویت قرار گیرد؛ این موضوع یک ضرورت اجتماعی و اقتصادی برای پیشــرفت و پایداری کشــور در آینده 
محسوب می شود.این پژوهشگر حوزه انرژی ادامه داد: صنعت خودروسازی ایران شاهد حمایت های گسترده ای از سوی دولت است؛ 
این حمایت ها، عمدتاً در قالب محدودیت بر واردات خودروهای خارجی و وضع تعرفه های بالا برای مقابله با ورود این خودروها به بازار 
داخلی صورت گرفته اند. این سیاست ها که با هدف حمایت از تولیدکنندگان داخلی و حفظ اشتغال در این صنعت انجام شده اند، به طور 
غیرمستقیم باعث ایجاد یک انحصار در بازار خودرو شده و به تبع آن، تولیدکنندگان را از نیاز به بهبود کیفیت و کارایی محصولات شان 
بی نیاز کرده است.محرابی در مورد نقش خودروسازان در افزایش مصرف بنزین و ناترازی بنزین کشور، گفت: خودروهای داخلی که بر 
اساس فناوری های قدیمی تر و کم کارایی تر تولید می شوند، مصرف بنزینی دو تا سه برابر بیشتر نسبت به استانداردهای جهانی دارند. 
این موضوع موجب شده تا دولت مجبور به صرف هزینه های گزاف برای واردات بنزین شود تا بتواند تقاضای داخلی را برآورده کند. 

مصرف بنزین اکثر خودروهای داخلی ۲ برابر استانداردهای جهانی 
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فرماندار ویژه مهاباد گفت: هم اکنون ۳۰۸ کلاس درس در سطح شهرستان در حال ساخت است که ۵۰ کلاس آندبرای سال تحصیلی جدید در مهرماه آماده استفاده می شود. 
حسن عباسی در آیین گرامیداشت روز معلم اظهار کرد: توسعه فضاهای آموزشی در کیفیت آموزش بسیار تاثیرگذار بوده و تلاش می کنیم برای سال آینده تمامی مدارس کانکسی بالای ۱۰ دانش آموز از 

جمع آوری کنیم.
وی اضافه کرد: همچنین در راستای توسعه فضاهای آموزشی مناسب، نسبت به شناسایی مدارس تخریبی و تعمیر وبازسازی آنها اقدامات عملی انجام شده است.

فرماندار ویژه مهاباد ضمن قدردانی از تلاش های فرهنگیان و اهمیت جایگاه آنان در جامعه بیان کرد: معلمان در خط مقدم مقابله با تهاجم فرهنگی بوده و ضروری است در کنار آموزش های علمی و ترتبیتی 
خود نسبت به ترویج فرهنگ بومی، ایرانی و اسلامی اقدام کنند.منتخب مردم مهاباد در دوزادهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: توجه به جایگاه معلمان در جامعه نباید تنها در حد حرف و شعار 

بوده و باید در عمل نیز نسبت به ارتقای جایگاه فرهنگیان در کشور اقدام شود.

۵۰ کلاس درس برای سال 
 تحصیلی جدید آماده

 می شود

زنجان در چند فصل 
اخیر رتبه بالایی را در 
شاخص بهبود کسب و 

کار کسب کرده، در این 
زمینه نگاه مدیران نگاه 
سیاسی نبوده و همین 

 موضوع موجب 
گشایش های قابل 
توجهی شده است.

سارا ابراهیم نژاد |   توسعه تجارت خارجی و افزایش صادرات به  عنوان موتور محرک رشد و توسعه اقتصادی کشورهاست که اتاق بازرگانی استان زنجان تلاش می کند با 
تحقق این هدف به جایگاه اصلی خود در بازارهای جهانی دست یابد.

6
ایران زمین  

   تقدیر رئیس سازمان ساتبا از برق منطقه ای 
خوزستان

معاون وزیر و رئیس سازمان ساتبا از همکاری 
شرکت های برتر برق منطقه ای و توزیع، در اجرای 
طرح های فرهنگ سازی و آموزش مدیریت انرژی 
در سال ۱۴۰۲ قدردانی کرد.در تقدیرنامه محمود 
کمانی معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( به علی 
اسدی مدیرعامل این شرکت آمده است:قدم نهادن 
در مســیر حفاظت و صیانت از منابع انرژی کشور 
برای نسل امروز و نسل های آتی و کمک به جامعه 
بشــری علاوه بر عزمی برخاســته از تعهد و ایثار، 
گام های محکم و استوار و بصیرتی مدبرانه می طلبد.

لذا بدین وسیله از تلاش، همدلی و همراهی جنابعالی 
در راستای برگزاری موفقیت آمیز مجموعه وبینارهای 
آموزشی« بهینه سازی مصرف انرژی در بخش های 
صنعت، ســاختمان و مدارس« در راستای اجرای 
سیاست های ابلاغی وزارت نیرو در حوزه مدیریت 
مصرف برق در ســال ۱۴۰۲ صمیمانه تشــکر و 

قدردانی می نمایم.

  خدمت جدید دولت ســیزدهم به سیل زدگان 
بوشهری

 اگر چه در حوزه مسئولیت های مدنی، دولت ها وظایفی 
بر عهده دارند اما دولت ســیزدهم نشان داد که در این 
بخش و برای جبران ضررهای ایجاد شــده در حوادث 
طبیعی مانند سیل با برنامه تر از گذشتگان عمل می کند 
همچنان که در بوشهر نمونه عینی آن مشاهده می شود.

سیل یکی از رخدادهای طبیعی است که اگر چه امکان 
جلوگیری از خســارات وســیع وجود دارد اما گاهی 
شــدت بارش ها به گونه ای است که با همه تمهیدات 
اندیشه شده ، موجب خسارات وسیع به زیرساخت ها، 
باغات و اراضی کشاورزی، محصولات و حتی مسکن و 

خودروهای مردم می شود.

صادرات به  عنوان موتور محرک رشد و توسعه اقتصادی کشورهاست و 
در هر اقتصادی چه پیشرفته و چه در حال توسعه، تولید و صادرات وابستگی 
متقابل به یکدیگر دارند و به صورت زنجیره ای به هم وابسته اند چرا که 
افزایش یکی موجب افزایش دیگری می شود.اهمیت روز افزون استقلال 
از درآمدهای نفتی به دلیل نوسانات، بی ثباتی قیمت ها و تقاضای جهانی 
نفت باعث شده است تا نقش صادرات غیر نفتی فراتر از ابزاری برای کسب 
درآمدهای ارزی مطرح شود.در استان زنجان واحدهای تولیدی متعددی، 
محصولات تولیدی خود را به خارج از کشور صادر می کنند.اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی زنجان مدتی است برای تقویت توسعه تجارت 
خارجی استان استفاده از ظرفیت سفرا و رایزنان جمهوری اسلامی ایران 
در دیگر کشــورها را در دستور کار قرار داده است و سال گذشته در این 
راستا سفیران ایران در دیگر کشورها سفرهای متعددی به زنجان داشته 
اند.در خصوص برنامه های سال جاری اتاق بازرگانی زنجان با صمد یوسفی 

اصل، رییس این اتاق گفت و گو کرده است.

  مزیت های عمده اســتان در حــوزه تولیدی و اقتصادی 
چیست؟

اســتان زنجان بخش بزرگی از جمعیت کشــور را در شــعاع ۴۰۰ 
کیلومتری خود دارد که همین مهم یک ظرفیت ویژه در توسعه اقتصادی 
استان محسوب می شود که البته باید هنر بهره مندی از چنین ظرفیتی 

را هم داشته باشیم.
این استان در چند بخش از صنعت در زمره قطب های تولیدی کشور 
است و ظرفیت های خوبی برای توسعه روابط اقتصادی با سایر کشورها 
دارد.بــا وجود کارخانجات بزرگ برق، تجهیزات اســتان در حوزه برق 
بسیار توانمند است، صنعت نساجی نیز از دیرباز در استان زنجان دارای 

کارخانجات بزرگی بوده است.
با وجود کارخانجــات بزرگ برق، تجهیزات اســتان در حوزه برق 
بسیار توانمند است، صنعت نساجی نیز از دیرباز در استان زنجان دارای 
کارخانجات بزرگی بوده همچنین زنجان علاوه بر اینکه در حوزه مس 

تجارت خارجی هدف گذاری اقتصادی استان زنجان

به عنوان قطب کشور محسوب می شود بلکه تولیدکننده میزان قابل توجهی از فلز روی 
کشور نیز هست.

در حوزه معدن نیز استان زنجان از جایگاه مهمی در بین استان ها برخوردار است.
اســتان زنجان و در راس آن شهرســتان طارم بزرگترین تولیدکننده زیتون کشور 
محسوب می شود و تولید سیب زمینی و گندم در ماهنشان و خدابنده استان نیز ظرفیت 

دیگر بخش کشاورزی استان است.
زنجان همچنین به عنوان مرکز تولید ماهی قزل  آلا در کشور مطرح است.

  وضعیت استان از حیث فضای کسب و کار را چگونه ارزیابی می کنید ؟
زنجان در چند فصل اخیر رتبه بالایی را در شاخص بهبود کسب و کار کسب کرده، 
در این زمینه نگاه مدیران نگاه سیاسی نبوده و همین موضوع موجب گشایش های قابل 

توجهی شده است.
زنجان در چند فصل اخیر رتبه بالایی را در شاخص بهبود کسب و کار کسب کرده، 
در این زمینه نگاه مدیران نگاه سیاسی نبوده و همین موضوع موجب گشایش های قابل 
توجهی شــده است.تقویت ارتباط میان صنعت و دانشگاه و توسعه فعالیت های دانش 
بنیان به حل بسیاری از چالش ها و مشکلات جامعه منجر می شود و می تواند از شکل 

گیری و ایجاد بسیاری از معضلات اجتماعی نیز پیشگیری کند.

  در این زمینه نیازمند اقداماتی هســتیم و باید تلاش کنیم به وضعیت 
مطلوب برسیم.

مسایل استان ها در حوزه تولید و صادرات همانند تامین اجتماعی و مالیات تقریبا 
مشابه هم هست و برای حل این چالش ها یک همت لازم است.

متاسفانه رویه ها و آیین نامه ها مدام تغییر می کند و این موضوع اصلا خوب نیست، 
در خصوص بخشــنامه ها، هر بخشنامه ای که در حوزه اقتصاد و تولید صادر می شود 

لازم است نظر انجمن ها و فعالان اقتصادی هم گرفته شود.
درخواست مشخص ما این است که در صدور بخشنامه ها زمان مناسب داده شود نه 
اینکه هر صبح یک بخشنامه جدید ابلاغ شود؛ اگر فرصت لازم در این زمینه داده شود 

واحدهای تولیدی می توانند خودشان را با شرایط جدید تطبیق دهند.

  برنامه اتاق بازرگانی استان برای توسعه تجارت و رونق واحدهای تولیدی 
چیست؟

اتاق بازرگانی زنجان در نظر دارد تا کار در حوزه بین المللی را به صورت تخصصی و 
با نیروهای متخصص پیش ببرد چون به دلیل وجود مشکلات و نقص در سازوکارهای 
اقتصادی به خوبی نتوانسته ایم جایگاه اصلی خود را در بازارهای جهانی پیدا کنیم و اگر 

این مشکلات نبود، رتبه های بالایی را در زمینه تولید و تجارت در دنیا داشتیم.
این اتاق برای توسعه تجارت خارجی و همچنین جذب سرمایه گذاری، برنامه های 
کوتاه مدت و بلند مدت دارد، دعوت از ســفرای جمهوری اسلامی ایران در کشورهای 

مختلف و حضور آنان در زنجان از جمله این برنامه هاست.
کشورهای مختلفی در برنامه ریزی توسعه تجارت خارجی استان زنجان هدفگذاری 
شــده اند چون برای رسیدن به ســبد متنوع صادراتی در استان، فراهم  سازی زمینه 
تجارت با کشــورهای مختلف لازم است.در این راســتا با سفیران کشورهای مختلف 
جلساتی داشتیم و فعالان اقتصادی استان بنا بر زمینه های فعالیت و کشورهای هدف 
خود با آنان ارتباط گرفتند تا تسهیلگری های بیشتری در خصوص صادرات محصولات 

به کشورهای هدف ایجاد شود.
کشورهای مختلفی در برنامه ریزی توسعه تجارت خارجی استان زنجان هدفگذاری 
شده اند چون برای رسیدن به سبد متنوع صادراتی در استان، فراهم  سازی زمینه تجارت 

با کشورهای مختلف لازم است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/18
شماره : 1631

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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تیم فوتسال پالما در حضور مسلم اولادقباد با برتری برابر بارسلونا قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شد.
 دیدار نهایی لیگ قهرمانان فوتسال اروپا امروز یک شنبه از ساعت ۱۹:۳۰ بین دو تیم فوتسال پالما و بارسلونا برگزار شد که این دیدار در نهایت با نتیجه ۵ بر یک به سود پالما به پایان رسید.

در این دیدار بارسلونا ابتدا از حریف خود پیش افتاد اما در ادامه بازیکنان پالما بازی را به تساوی کشاندند و در حالی که تنها ۸ ثانیه به پایان نیمه اول باقی مانده بود از روی یک ضربه ایستگاهی 
و یک کار تمرین شده توانستند گل دوم را وارد دروازه آبی و اناری ها کنند.

بارسایی ها در حالی در نیمه اول با شکست به رختکن رفتند که پالما ۵ خطای خود را انجام داده بود و ۲ خطای این تیم در اواخر نیمه اول به ۲ ضربه پنالتی از نقطه دوم منجر شد اما 
درخشش دروازه بان پالما باعث شد هیچکدام از این ضربات راهی در چهارچوب نداشته باشد.

در نیمه دوم هم بازیکنان بارسلونا بودند که سراسر حمله می کردند اما بازیکنان پالما با یک ضد حمله سریع موفق شدند گل سوم را هم به ثمر برسانند.

  ام باپه خیال هواداران PSG  را راحت کرد
مهاجم پاری سن ژرمن از آمادگی بالای خود 
برای دیدار با بوروســیا دورتموند سخن به میان 
آورد و به هواداران تیمش قول داد که شکســت 
در دیدار رفت را جبران کنند.پاری سن ژرمن در 
حالی خود را آماده بازی برگشــت برابر بوروسیا 
دورتمونــد در نیمه نهایی لیــگ قهرمانان اروپا 
می کنــد که در دیدار رفت با یک گل شکســت 
خورده است.به نوشته لوپاریزین، ام باپه که امید 
نخست پاریســی ها برای درخشش در این بازی 
است به هواداران تیمش قول داد که راهی فینال 
شوند.او گفت: می دانیم که فشار بسیار بالا است 
و این طبیعی اســت چرا که در نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان اروپا هستیم و رقابت در چنین مرحله ای 
بسیار سخت است. اطمینان داریم که می توانیم 
شکست دیدار رفت را جبران و راهی فینال شویم. 

ما به فینال صعود خواهیم کرد.
او ادامه داد: من روز سه شنبه با نهایت آمادگی 
بــه میدان خواهم رفت.  می خواهم بهترین بازی 
خود را به نمایــش بگذارم و برابر هواداران خود 

جشن صعود به فینال را برگزار کنیم.

  نفر چهارم تنیس روی میز جهان مغلوب 
نوشاد عالمیان شد

نوشاد عالمیان در رقابتی نزدیک با نفر چهارم 
جهان از چین به پیروزی رســید و به جدول ۱۶ 
نفره مســابقات تنیس روی میز گرند اســمش 
عربســتان صعود کرد. رقابت های تنیس روی 
میز گرنداسمش عربســتان امروز دوشنبه )۱۷ 
اردیبهشــت( با برگزاری دیدارهای مرحله یک 
شــانزدهم نهایی در ریاض پیگیری شد.در این 
مرحله از مســابقات نوشــاد عالمیان به مصاف 
»لیانگ جینگ کون« نفر چهارم جهان از چین 
رفــت و در یک رقابت برابر و نزدیک با نتیجه ۳ 
بر ۲ برابر وی به برتری دســت یافت. با این برد 
بزرگ، نوشاد عالمیان به جدول ۱۶ نفره مسابقات 

گرند اسمش عربستان راه یافت.
عالمیان در گیم هــای دوم، چهارم و پنجم 
این دیــدار به ترتیب با نتایج ۱۱ بر ۶، ۱۱ بر ۹ 
و ۱۱ بر ۵ حریف مدعی خود را شکســت داد و 
گیم های اول و ســوم را با نتایج ۱۴ به ۱۲ و۱۱ 

به ۸ واگذار کرد. 

 رم به لورکوزن: تخفیف بدهید سردار 
آزمون را بخریم!

مدیران باشگاه رم در تلاش هستند تا سران 
باشــگاه بایرلورکوزن آلمان را برای جذب دائمی 

سردار آزمون متقاعد کنند.
تیم های فوتبــال رم و یوونتــوس در هفته 
ســی و پنجم سری آ ایتالیا شامگاه یکشنبه ۱۶ 
اردیبهشــت رو در روی هم قرار گرفتند که این 
بازی در پایان با نتیجه تساوی یک بر یک به پایان 
رسید.به نقل از مهر سردار آزمون مهاجم ایرانی 
رم از دقیقه ۶۸ وارد زمین شــد و یک موقعیت 
گل بسیار خوب هم برای »تامی آبراهام« به وجود 
آورد که این بازیکن نتوانست از فرصت به دست 
آمده اســتفاده کند و موقعیت گلزنی برای رم از 
دست رفت.آزمون که تا پایان فصل با رم قرارداد 
دارد، هنوز آینده اش در این تیم مشخص نیست 
و از طرفی کادر فنی بایرلورکوزن که مهاجم ایرانی 
تحت قرارداد با آن اســت هم خواستار بازگشت 
آزمون نیســتند. در همین خصوص مدیران رم 
در تلاش هستند تا با برگزاری جلساتی با سران 
بایرلورکوزن رقم انتقال دائمی آزمون به تیم خود 
را کاهش دهند. پیش از این آلمانی ها برای فروش 
دائمی آزمون رقم ۵/ ۱۲  میلیون را از رمی ها طلب 

کرده بودند که با مخالفت آنها همراه شد. 

 دوست مهدی طارمی در پورتو، دشمن 
در میلان خواهد شد؟

با اقدام باشــگاه میلان برای انتخاب سرمربی 
جدید، ستاره تیم ملی ایران باید مقابل سرمربی 

سابق خود، سرخیو کونسیسائو قرار بگیرد.
»میلان به دنبال جذب ســرخیو کونسیسائو 
و فســخ قراردادش با پورتو«، نشــریه گازتا دلو 
اســپورت ایتالیا در پیش بینی ســرمربی آینده 
با کسب میانگین  روسونری است.کونسیســائو 
۲.۲۹ امتیــاز در هر بازی با پورتو در ۳۷۴ بازی 
به نوعی بهترین مربی لیگ پرتغال در ۷ ســال 
گذشته به شــمار می آید. این مربی پرتغالی به 
همراه اژدها ۳ قهرمانی لیگ، ۳ قهرمانی ســوپر 
کاپ و ۳ قهرمانی جام حذفی کسب کرده است.

مهدی طارمی، مهاجم ملی پوش کشورمان ۴ سال 
زیرنظر کونسیســائو در پورتو بازی کرده و مهره 
کلیدی این مربی پرتغالی به شمار می آید.ستاره 
تیم ملی ایران زمســتان گذشته رسما با اینتری 
ها به توافق رســید و اینزاگی، سرمربی افعی ها 
هم روز گذشته از تایید امضای قرارداد با طارمی 
خبر داد.در صورت انتقال کونسیســائو به میلان 
رقابت جذابی با شــاگرد سابقش در دربی های 
میلان خواهد داشت.نشــریه گازتا می نویسد که 
مدیران باشگاه میلان تصمیم به قطع همکاری با 
استفانو پیولی را گرفتند و گزینه اصلی هواداران 
است اما مدیریت به هیچ وجه او را گزینه اصلی 
نمی داند.بر اساس گزارش رسانه ایتالیایی، سرخیو 
»کونسیسائو« بعد از عملکرد درخشان در پورتو به 
»گزینه اصلی مدیریت میلان برای نشستن روی 

نیمکت در فصل آینده شده است«. 

     مسابقات ترکیه 
آخرین شانس کسب 
سهمیه برای حضور 
در المپیک پاریس 

است. علیرضا به همراه 
سرمربی تیم روز ۲۰ 

اردیبهشت عازم این 
مسابقات می شوند.

انتخابی بین یزدانی و قاسمپوربرای پاریس 

ورزش 
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ژیمناستیک و »پرش« از روی انتخابات
مجمع فدراسیون ژیمناستیک در شرایطی اواسط اردیبهشت ماه برگزار خواهد 
شد که برای خروج از سال ها بلاتکلیفی و بی ثباتی این فدراسیون نیاز است انتخاباتی 

قانونی و بدور از هر گونه حاشیه برگزار شود.
 انتخابات فدراســیون ژیمناستیک پس از کش و قوس فراوان قرار است روز ۲۴ 
اردیبهشــت ماه برگزار شود تا تکلیف ریاست این فدراسیون برای چهار سال آینده 
مشخص شود. انتخابات فدراسیون ژیمناستیک با اساسنامه ای که در سال ۱۳۹۶ به 
تصویب فدراســیون جهانی رسیده برگزار خواهد شد که البته این اساسنامه تفاوت 
زیادی با اساسنامه های آماتور دارد. فدراسیون ژیمناستیک در سه سال گذشته اتفاقات 
زیادی را پشت سر گذاشت و حدود سه سال است که این فدراسیون با چالش های 

مدیریتی دست و پنجه نرم می کند.
انتخابات فدراســیون ژیمناستیک که حدود ســه سال )۳۴ ماه( است که بدون 
رئیس اداره شــده قرار است با همان کاندیداهای ثبت نام شده در دوره قبل برگزار 
شــود. زهرا اینچه درگاهی، حبیب نوظهوری و عابد حقدادی کاندیداهای حاضر در 

این مجمع انتخاباتی خواهند بود.

  روزهای پرتلاطم ریاست در فدراسیون ژیمناستیک
دوره ریاســت زهرا اینچه درگاهی در فدراســیون ژیمناستیک ۱۹ تیرماه سال 
۱۴۰۰ به پایان رسید؛ او بعد از فراز و نشیب های زیاد و بعد از ۶ ماه صندلی ریاست 
این فدراسیون را به سرپرستی که از سوی وزارت ورزش و جوانان انتخاب شده بود 
واگذار کرد. در نهایت وزارت ورزش، حمید احمدی را به عنوان اولین سرپرست برای 

فدراسیون ژیمناستیک در تاریخ ۲۳ دی ماه ۱۴۰۰ معرفی کرد.
پس از پایان دوره ۶ ماهه سرپرســتی احمدی، در تاریخ ســوم مردادماه ۱۴۰۱ 
وزارت ورزش و جوانان ابتدا طاهر علوی را به عنوان سرپرست معرفی کرد که البته 
بعد از گذشت چند ساعت، زهره مرزوقی به عنوان سرپرست این فدراسیون انتخاب 
شد، هر چند که عمر سرپرستی او در فدراسیون ژیمناستیک چندان طولانی نبود 
و او تنها دو ماه سرپرستی این فدراسیون را به عهده داشت. بعد از او وزارت ورزش 

عابد حقدادی را به عنوان سرپرست این فدراسیون انتخاب کرد.
در اسفندماه سال ۱۴۰۱ انتخابات پرحاشیه فدراسیون ژیمناستیک برگزار شد؛ 

در آن مقطــع زمانی زهرا اینچه درگاهی، عابد حقــدادی، حبیب نوظهوری، علی 
خســروی و مقداد قلندرپور کاندیداهای حضور در این انتخابات بودند که پس آغاز 
مجمع تأیید صلاحیت ســه نامزد قلندرپور، نوظهوری و حقدادی اعلام شد. همین 
موضوع با واکنش اینچه درگاهی همراه شد و او که تأیید صلاحیتش برای حضور در 
این مجمع انتخابی نیامده بود مجبور به ترک جلسه شد. عدم حضور اینچه درگاهی 
در مجمع انتخابات فدراسیون ژیمناستیک منجر به ترک ۲۱ نفر از اعضای مجمع 
شــد. در حالی که همان زمان زمزمه های به حد نصاب نرسیدن مجمع عنوان شده 
بود اما انتخابات این فدراســیون با ریاست پولادگر برگزار و عابد حقدادی به عنوان 

رئیس این فدراسیون انتخاب شد.
دوره ریاســت حقدادی هم با اتفاقات زیادی همراه بود؛ فدراســیون جهانی که 
نماینده اش در مجمع انتخاباتی حضور داشت و همان زمان اعلام کرد تمامی اتفاقات 
را گزارش خواهد داد؛ ریاســت حقدادی در فدراسیون ژیمناستیک را قبول نکرد و 
همچنان اینچه درگاهی را به عنوان رئیس این فدراسیون می شناخت. عدم تمدید 
لاینسس های ورزشکاران ژیمناستیک در جریان بازی های یونیورسیاد باعث شد تا 

مسئولان وقت ورزش بیشتر از قبل به موضوع ژیمناستیک توجه کنند.
در آن زمان فدراســیون جهانی عابد حقدادی را به رسمیت نمی شناخت و او به 
عنوان رئیس فدراسیون نتوانست لایسنس ورزشکاران را تمدید کند و همین منجر 
به عدم حضور ورزشکاران در این مسابقات شد. با توجه به پیش رو بودن بازی های 

آسیایی و احتمال مشکلات این چنینی و مسائل دیگر، در نهایت حقدادی از ریاست 
فدراســیون ژیمناستیک کنار رفت و صندلی ریاست فدراسیون به صورت موقت به 
اینچه درگاهی سپرده شد. در دوره ریاست اینچه درگاهی ورزشکاران ژیمناستیک 
توانستند به مسابقات گزینشی المپیک راه پیدا کنند و در نهایت برای اولین بار در 

تاریخ ژیمناستیک ایران، مهدی الفتی صاحب سهمیه المپیک شد.
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته حالا قرار اســت انتخابات این فدراسیون در 
تاریخ ۲۴ اردیبهشــت ماه برگزار شود. زهرا اینچه درگاهی، حبیب نوظهوری و عابد 
حقدادی کاندیداهای حاضر در این مجمع انتخاباتی خواهند بود. این مجمع انتخاباتی 

براساس اساسنامه فدراسیون جهانی برگزار خواهد شد.

  تاریخ سازی به سبک ژیمناستیک
حضور سرپرســتان متعدد در فدراسیون ژیمناستیک، برگزاری مجمع پرحاشیه 
و ریاست حقدادی در فدراسیون که از سوی فدراسیون جهانی به رسمیت شناخته 
نشده بود و همچنین بلاتکلیفی جامعه ژیمناستیک گزیده ای از مشکلات این رشته 
مادر در ســه ســال اخیر بود. با وجود همه این مشکلات، ژیمناستیک ایران در دو 
مسابقه تاریخ ساز شد. در بازی های آسیایی هانگژو مهدی الفتی طلسم ۸۰ ساله را 
شکســت و توانست به مدال نقره برسد. او همچنین در مسابقات گزینشی المپیک 
در جام جهانی آلمان توانســت به مدال نقره برسد، اگرچه الفتی در آخرین مسابقه 
گزینشی عملکرد قابل قبولی نداشت اما با کسب امتیاز از مسابقات پیشین توانست 
از سوی فدراسیون جهانی صاحب سهمیه المپیک شود و به این ترتیب برای اولین 

بار ژیمناستیک ایران حضور در مهم ترین آوردگاه ورزش دنیا را تجربه می کند.
قطعاً در چنین شرایطی نیاز است که این بار مجمع فدراسیون ژیمناستیک به دور از 
حاشیه برگزار شود تا در فاصله کمتر از دو ماه مانده به المپیک این فدراسیون بالاخره 
به ساحل آرامش برسد. نیاز است که مسئولان وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 
اشتباهات دوره گذشته را مرتکب نشوند و این بار مجمع فدراسیون ژیمناستیک در 
مسیر قانونی برگزار شود تا دود تصمیمات اشتباه به چشم این رشته و ستاره های آن 
نرود. قطعاً ژیمناستیک با برگزاری یک انتخابات بی طرفانه و قانونی برای همیشه حل 
خواهد شد و امید است دیگر شاهد کج سلیقگی ها و اشتباهات در این رشته نباشیم.

دستور تاج به ارکان قضایی برای هفته های پایانی
رییــس فدراســیون فوتبال کــه از حساســیت های فیفا و 
کنفدراســیون فوتبال آسیا برای حضور تماشاگران اطلاع دارد به 
هیچ وجه نمی خواهد حلقه حضور هواداران بانوان در ورزشــگاه 

تنگ تر شود.
رقابت های لیگ برتر فصل جاری فوتبال کشــور در حالی وارد 
پنج هفته پایانی خود شــده است که تب رقابت های این دوره نه 
تنها معطوف به صدر و قعر جدول شده است بلکه ناهنجاری روی 
سکوی تماشاگران نیز باعث ایجاد حساسیت های کاذب شده است.

حاشیه های به وجود آمده در جریان دیدار پرسپولیس و سپاهان 
اصفهان در هفته گذشته باعث حضور مهدی تاج رئیس فدراسیون در جلسه کارگروه ویژه وزارت ورزش شد تا او شخصا پیگیر 

ماجرا شود.
تاج که از حساســیت های فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا برای حضور تماشاگران اطلاع دارد به هیچ وجه نمی خواهد حلقه 
حضور هواداران زن در ورزشگاه تنگ تر شود. از این رو در ۵ هفته پایانی روی حضور ارکان قضایی و حقوقی فدراسیون همچون 
کمیته های اخلاق و انضباطی حساسیت بیشتری به خرج داده است تا آنها با ناظران ویژه در هر یک از بازی ها تصمیمات فوری 

برای برخورد با برهم زنندگان نظم و انضباطی در هر یک از دیدارها را در کمترین زمان ممکن بگیرند.
تاج در جلسه به ارکان قضایی فدراسیون اعلام کرده است تصمیم های خود را در کوتاه ترین زمان ممکن با توجه به فشردگی 

رقابت ها بگیرند تا هرگونه جریمه ای شامل فصل جاری شود و به لیگ برتر فصل آینده نکشد.
باید دید عملکرد کمیته های اخلاق و انضباطی در هفته های پایانی تأثیر بازدارنده ای روی این موضوع خواهد گذاشت یا تأثیری 

در حجم تنش ها در داخل بازی و همچنین نیمکت های مربیان و طرفداران حاضر در ورزشگاه نخواهد گذاشت.

دارنده مدال نقره اسکیت بازی های آسیایی گفت: خدا را شکر 
توانستم رکورد قبلی  در تایم تریل که آن هم متعلق به خودم بود، 

نسبت به سال گذشته ارتقا دهم.
ترانه احمدی دارنده مدال نقره اســکیت بازی های آســیایی 
در گفت وگــو با خبرنــگار مهر، درباره رقابت هــای انتخابی تیم 
ملی اســکیت فری اســتایل گفت: مســابقه انتخابی تیم ملی در 
قالب رقابت های کشــوری برگزار شــد. این مســابقه به میزبانی 
اصفهان برگزار شــد و از سرتاســر ایران شــرکت کننده داشت. 
خدا را شکر در این مســابقه توانستم دوباره رکورد ایران را جابه 

 جــا کنم. البته رکورد قبلی هم دســت خودم بود که با زمان ۴.۲۸۰ ثانیه ثبت شــده بود. اما در رکــورد جدیدم زمان ۴.۲۱۷
 ثانیه را ثبت کردم.

احمدی تأکید کرد: خدا را شکر علاوه بر ارتقای رکورد تایم تریل مقام نخست این مسابقات هم کسب کردم و بار دیگر ثابت 
کردم با شایستگی لباس تیم ملی را بر تن کرده ام.خدا را شکر توانستم این رکورد را به نام خودم ثبت کنم و در مسابقات قهرمانی 

کشور هم با اختلاف زیاد به مدال طلا رسیدم.
دارنده مدال نقره بازی های آسیایی عنوان کرد: سطح مسابقات قهرمانی کشور بالا بود و از این نظر باید از مسئولان فدراسیون 
تشکر کنم که چنین مسابقات باکیفیتی برگزار کردند. این مسابقات پیش زمینه خوبی برای کسب مدال های طلا در مسابقات 
بعدی است.ملی پوش اسکیت در مورد مسابقات پیش رو امسال عنوان کرد: ما امسال مسابقات زیادی پیش رو داریم، در شهریور 
ماه مسابقات المپیک اسکیت به میزبانی ایتالیا برگزار خواهد شد. مسابقات بازی های آسیایی داخل سالن را در مهرماه پیش رو 

داریم و سپس باید در رقابت های نوروزگاه شرکت کنم که که آینده برگزار خواهد شد.

به دنبال طلای بازی های آسیایی هستم

اولادقباد بر بام فوتسال 
اروپا ایستاد

اباذر اسلامی مربی تیم ملی کشتی آزاد درباره آخرین شرایط تیم ملی گفت: اردوی تیم ملی در حال برگزاری است، خدا 
را شکر اردوی خوبی داریم و کشتی گیران تمرینات را به صورت مداوم پیگیری می کنند. در این اردو حسن یزدانی را در کنار 
تیم نداریم. با توجه به شــرایط خاصی که این کشــتی گیر دارد قرار شد تا قبل از مسابقات مجارستان تمریناتش را به صورت 
شــخصی و زیر نظر مربی اختصاصی اش پیگیری کند. بعد از مســابقات مجارستان تکلیف یزدانی مشخص خواهد شد و اگر 

شرایطش مساعد باشد کادر فنی در مورد او تصمیم نهایی را می گیرد.
وی در پاســخ به این ســوال که حسن یزدانی بعد از مسابقات رنکینگ دار مجارستان به اردوی تیم ملی اضافه خواهد شد 
یا خیر، گفت: اردوی بعدی تیم ملی در مازندران اســت و به احتمال خیلی زیاد حســن یزدانی در این اردو به تیم ملی اضافه 
خواهد شــد. البته همانطور که گفتم همه چیز بســتگی به شرایط او در مسابقات مجارستان دارد، اما عدم حضور او در اردوی 
بعدی تیم ملی درست نیست. او در این اردو هم قرار بود در کنار تیم باشد اما با توجه به اینکه پیگیر مراحل درمانی خود بود 

با اجازه کادر فنی در کنار تیم نبود. اما قطعاً در اردوی بعدی همراه ما خواهد بود.

مربی تیم ملی کشــتی آزاد در مورد شــرایط امیرحســین زارع که درگیر عفونت چشــم 
شــده اســت، خاطرنشان کرد: خدا را شکر امیرحسین شــرایط خوبی دارد. او از ابتدا در اردوی 
 تیم ملی بود اما کمی از ناحیه چشــم دچار مشــکل شــد که تحت نظر پزشــک قرار گرفت و 

خدا را شکر شرایطش بهتر شد.
 زارع فقط یک روز به دلیل اینکه حالش خوب نبود در تمرین حاضر نشد. اما الان شرایطش 
خوب است و خدا را شکر تمرینات بدنسازی اش را پیگیری می کند. عفونت چشمش هم در حال 

برطرف شدن است.
 امیرحســین از همان ابتدا در اردوی تیم ملی بود و تنها یک روز تمرین نکرد، اما از همین 

امروز باز شروع کرده و قطعاً در روزهای آتی شرایط بهتری پیدا خواهد کرد.
اسلامی در پاسخ به این سوال که تنها حسن یزدانی به مسابقات رنکینگ دار مجارستان اعزام 
می شود، خاطرنشان کرد: چند تا از کشتی گیران رده امید هم به این مسابقات اعزام خواهند شد. 
البته هنوز اسامی آن ها نهایی نشده است. ما اسامی را دادیم اما چون برخی از این کشتی گیران 

برای جام تختی هم باید حضور پیدا کنند هنوز تصمیم نهایی را نگرفتیم.
وی در مورد شانس کسب سهمیه برای علیرضا سرلک گفت: مسابقات ترکیه آخرین شانس 

کسب سهمیه برای حضور در المپیک پاریس است. 
علیرضا به همراه ســرمربی تیم روز ۲۰ اردیبهشــت عازم این مسابقات می شوند و از روز ۲۲ 
اردیبهشت باید به مصاف رقبای خود برود. خدا را شکر شرایط بدنی اش خوب است و تمرینات 
تکنیکی و فنی خود را پیگیری می کند. امیدوارم که او بتواند آخرین سهمیه تیم ملی را کسب 
کند. ســرلک در این مســابقه رقیبان سرسختی هم دارد و باید با مدال داران جهان رقابت کند. 
آنها هم به هر دلیلی تا به الان نتوانســتند ســهمیه بگیرند، حالا یا بدشانســی یا به دلیل عدم 
آمادگی موفق به کســب سهمیه نشــدند. مسابقات حساسی پیش روی سرلک است و امیدوارم 

بتواند صاحب سهمیه شود.
اســلامی تأکید کرد: امیدوارم آن روز، روز خوب سرلک باشد و بتواند سهمیه را بگیرد تا تیم 
ملی با ترکیب کامل راهی المپیک پاریس شــود. در این مســابقه سه سهمیه توزیع می شود، به 
فینالیست های سهمیه تعلق می گیرد و نفرات سوم هم به صورت مشترک با هم مسابقه رودررو 

برگزار خواهند کرد و در صورت پیروزی به سهمیه می رسند.
مربی کشــتی آزاد در مورد وضعیت کامران قاســمپور و برگزاری مســابقه انتخابی بین او و 
حســن یزدانی گفت: نگاه کامران قاســمپور به وزن ۸۶ کیلوگرم است، ما شرایط ویژه ای برای 
حســن یزدانی قائل شدیم که اگر خدای نکرده کتف او یاری نکرد و نتوانست به المپیک برسد، 

جایگزینی برای او داشته باشیم. 
کادر فنی تا به الان یزدانی را تســت نکرده و ما کشــتی گرفتنش را بعد از جراحی کتف در 
مســابقه ندیدیم. او فعلًا در حال تمرین با مربی اختصاصی اش اســت و بعد از طی کردن طول 

درمانش و حضور در یک مسابقه تکلیفش مشخص می شود.
وی تأکید کرد: با توجه به اینکه کادر فنی و فدراسیون هنوز از وضعیت حسن مطمئن نیستند، 
ما باید یک نفر را کنار او داشــته باشیم چون زمان زیادی هم در اختیار نداریم. بعد از مسابقات 
مجارستان تکلیف مشخص می شود. در حال حاضر حسن یزدانی در چرخه انتخابی از همه جلوتر 
است، او قهرمان دنیاست و ما هم ارزش زیادی برای او قائل هستیم. اگر در تورنمنت مجارستان 
کتفش یاری نکند یا اگر خودش فکر می کند نمی تواند با این وضعیت کشــتی بگیرد، شاید یک 
انتخابی برگزار کنیم، اما هنوز هیچ چیز مشــخص نیســت باید ببینیم در تورنمنت مجارستان 

شرایط به صورت پیش می رود.
اســلامی در مورد وضعیت جسمانی کامران قاسمپور عنوان کرد: خدا را شکر او هم وضعیت 
خوبی دارد و تمریناتش را پیگیری می کند. ابتدا قرار بود کامران وزنش را بالا ببرد اما به خاطر 
وضعیت حسن و بازگشت به وزن قبلی اش، در حدود ۹۰ کیلوگرم است که برای وزن ۸۶ کیلوگرم، 

یک وزن ایده آل محسوب می شود.
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دلار  61.170

یورو 66.300

پوند  77.550

درهم  16.900

لیر  1.950

سکه  تمام  41.800.000

سکه نیم  24.400.000

سکه ربع  15.500.000

سکه یک گرمی  6.700.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

هر 76 ثانیه یک دستگاه 
شیائومی SU7 تولید می شود!

رقیب جدید تسلا مدل، به زودی تیراژ تولید باورنکردنی 
 SU7 خود را شروع خواهد کرد. شرکت سازنده ی شیائومی
ادعا کرده در آینده نزدیک، هر ۷۶ ثانیه یک دستگاه از این 

خودرو تولید خواهد کرد.
درســت چند روز پس از انتشار گزارش هایی درباره لغو 
برنامه های جاه طلبانه تسلا برای استفاده از روش های جدید 
تولید خودرو، شیائومی جزئیاتی از فرایندهای مدرن تولید 
خودروی خود را منتشــر کرده اســت. روش تولید تسلا با 

عبارت گیگا کســتینگ شناخته می شود و شیائومی نیز از 
روندی مشــابه برای تولید SU7 استفاده می کند.شیائومی 
می گوید تنها برند چینی است که از دو تکنولوژی مخصوص 
خود یعنی متریال آلیاژی دایکست )ریخته گری تحت فشار( 
و سیستم کلاستر دایکســت بزرگ استفاده می کند. تسلا 
پیشتاز استفاده از روش دایکستینگ بزرگ بوده است روشی 
که می تواند بسیاری از قطعات مجزا را در یک قطعه بزرگ تر 

با کستینگ تکی ترکیب کند.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/02/18
شماره : 1631

عاطفه دهقان   | انتشار تصویر مجازی یا رندر از 
وانت پیکاپ بنتلی بنتایگا بحث های زیادی را بین 

طرفداران این برند بریتانیایی به وجود آورده است.
یک ســؤال همیشــگی در دنیای خودرو وجــود دارد و آن 
اینکــه آیا بازاری بــرای وانت پیکاپ های لوکس و ســطح بالا 
وجود خواهد داشــت؟ پاسخ مرســدس بنز به این سؤال منفی 
اســت چراکه X کلاس شــکل گرفته بر اساس نیسان ناوارا یک 
 شکست بزرگ برای ژرمن ها محسوب می شد. تولید این خودرو

 پس از دو و نیم سال و در سال ۲۰۲۰ پایان یافت و ستاره سه 
پر دنیای خودرو دیگــر علاقه ای به حضور مجدد در کلاس یاد 

شده نشان نداد.
واقعیت این اســت که اکثر برندهای بزرگ و مطرح صنعت 
خودرو علاقه ای به تولید محصولی مشــابه ندارند و شــاید بازار 
محدودی برای وانت های لوکس وجود داشته باشد اما هیچ کسی 

ریسک سرمایه گذاری زیاد روی پروژه ای با احتمال شکست بالا 
را نمی پذیرد. به همین خاطر افرادی که خواهان نشستن پشت 
فرمان چنین وانت هایی هســتند باید به ناچار از میان برندهای 
رده میانی یکی را انتخاب کنند و البته نسخه های فول را سفارش 
دهند، وانت هایی که به تجهیزاتی همچون پوشش چرم کابین، 
نورپردازی داخلی، نمایشگرهای لمسی بزرگ، صندلی های گرم 

و سرد شونده و... مجهز هستند.
اگرچــه بازاری بــرای وانت های لوکس و ســطح بالا وجود 
نــدارد اما طراحان خوش ذوق دنیــای خودرو قبلًا چندین رندر 
از چنین محصولاتی را منتشــر کرده انــد و یکی از جدیدترین 
آن ها وانت پیکاپ بنتلی بنتایگا است. در این رندر شاهد تبدیل 
بنتایگا شاســی بلند بــه وانتی مجازی هســتیم و تغییرات رخ 
داده در آن کاملًا مشــهود هســتند. در ابتدا درهای عقب تغییر 
شــکل یافته اند و خط سقف نیز کوتاه تر شــده و درست بالای 

ســتون های C به پایان رسیده است. همچنین فضای بار خودرو 
از طریق در پشــتی قابل دسترسی است و در هر طرف در پشتی 
 هــم چراغ های عمودی جدید نصب شــده اند. به این موارد باید

 سپر عقب جدید را اضافه کرد.
البته تغییرات وانت پیکاپ بنتلی بنتایگا به همین موارد ختم 
نمی شــود چراکه ارتفاع خودرو از سطح زمین نیز افزایش یافته 
تــا بتواند از روی موانع عبور نمایــد. البته این خودروی لوکس 
توانایی شاســی بلندهای آفرود واقعی را نخواهد داشــت و علت 
آن نیز استفاده بنتایگا از پلتفرم مشترک با فولکس واگن توارگ، 
پورشه کاین، آئودی Q7 و لامبورگینی اوروس است. در صورتی 
که خواهان آفرود سنگین باشید باید شاسی بلندهای بدنه روی 
فریم را انتخاب نمایید. با این تفاســیر، به نظر شما تولید وانت 
پیکاپ بنتلی بنتایگا ایده خوبی خواهد بود؟ نظرات خود را با ما 

در میان بگذارید.

وانت پیکاپ بنتلی بنتایگا؛ بحث برانگیز و متفاوت!

دلایــل متعددی وجود دارد که چرا برخی افراد 
می توانند بسیار سریع بدوند در حالی که برخی دیگر 
آهسته تر می دوند. ژنتیک و ویژگی هایی که از والدین 
خود به ارث می برید جزء عواملی است که در سرعت 
نقش دارد، اما انتخاب ها و تجربیات شما نیز نقش ایفا 
می کند. یوسین بولت، سریع ترین فرد جهان، دوی 
۱۰۰ متر را با سرعت ۲۳.۳۵ مایل در ساعت)۳۷.۵۷ 
کیلومتر در ساعت( دوید. این برای یک انسان بسیار 
سریع است و تقریبا مشابه همان سرعتی است که با 
ماشین در محله یا مناطق نزدیک به مدرسه حرکت 
می کنید. شاید وقتی در ماشین هستید آنقدر سریع به 
نظر نرسد، اما برای یک انسان بسیار سریع است و باید 
گفت تعداد کمی از دوندگان در جهان می توانند حتی 
نزدیک به این ســرعت شوند.به نقل از اس اف، یکی 
از عوامل اصلی که بر توانایی افراد در دویدن سریع 
تأثیر می گذارد، ساختار بدن از جمله نحوه عملکرد 
عضلات است.بدن انسان بیش از ۶۰۰ ماهیچه دارد 
که با هم کار می کنند و به فرد این امکان را می دهند 
که در جهات مختلف و با سرعت های مختلف حرکت 
کنند. این ماهیچه ها از گروه هایی از فیبر تشــکیل 
شده اند. دو نوع اصلی فیبر وجود دارد: تند انقباض 
و کند انقباض.ماهیچه ها دارای ترکیبات مختلفی از 
این فیبرها هســتند. به عنوان مثال، دو عضله ساق 
پا را تشکیل می دهند که یکی عمدتا فیبرهای تند 
انقبــاض دارد. این عضله ماهیچه دوقلو نام دارد که 
برای دوی سرعت و پریدن استفاده می شود. عضله 
دیگر عمدتا دارای فیبرهای کند انقباض اســت که 

برای پیاده روی و آهسته دویدن استفاده می شود.
فیبرهای عضلانی سریع انقباض، بزرگتر هستند 
و به بدن شما کمک می کنند تا سریع حرکت کند 
و نیروی قابل توجهی تولید کند. دوندگان ســرعت 
معمــولا دارای فیبرهای عضلانی ســریع انقباض 
فراوانی هســتند. با این حال، این نوع فیبر عضلانی 
نیز به سرعت خسته می شــود که این مدت زمان 
دویدن با حداکثر ســرعت را به مسافت های نسبتا 
کوتاه محدود می کند.فیبرهای عضلانی کند انقباض 
کوچکتر هستند و به شما کمک می کنند با سرعت 
کمتر اما با استقامت بیشتری بدوید. دوندگان مسافت 
طولانی و دوچرخه سواران رقابتی مقادیر زیادی از 
این عضــلات دارند.اینکه چه مقدار از هر نوع فیبر 
عضلانی داشــته باشید، عمدتا توسط ژن های شما 

تعیین می شود.

چرا برخی افراد سریع تر 
از دیگران می دوند؟

از آنجا کــه طلا )XAU/USD( در نمودار روزانه بالاتر از 
میانگین متحرک نمایی ۱۰۰ روزه )EMA-۱۰۰( قرار دارد، 
چشم انداز صعودی فلز گرانبها دست نخورده باقی می ماند.

 به نقل از »اف ایکس استریت« طلا )XAU/USD( روند 
نزولی دو روزه را در جلســه ی آسیایی روز دوشنبه پشت 
ســر گذاشت.گفتنی اســت گزارش های ضعیف تر از حد 
انتظار اشــتغال ایالات متحده، احتمال کاهش نرخ بهره 
در ماه سپتامبر از سوی فدرال رزرو آمریکا را تقویت کرده 
 )USD( کــه این امر به نوبه ی خود، از بهــای دلار آمریکا
کاسته و در عوض، طلای دلاری را بالا برده است. ناگفته 
نماند که نرخ بهــره ی پایین تر می تواند هزینه ی فرصت 
ســرمایه گذاری در طلا را کاهش داده و منجر به افزایش 
تقاضا و همچنین قیمت شود.از سوی دیگر، کاهش نگرانی ها 
پیرامون تنش هــای ژئوپلیتیکــی در خاورمیانه، به ویژه 
درگیری ایران و اسرائیل و محیط پرریسک ممکن است 
تقاضا برای دارایی های امن را تضعیف کند و فلز زرد امن 
را نیز افزایش دهد.معامله گران طلا در این هفته اظهارات 
مقامــات فدرال رزرو را زیر نظر خواهند داشــت. توماس 
بارکین و جان ویلیامز از فدرال رزرو قرار است روز دوشنبه 
سخنرانی کنند. هرگونه پیام غیرمنتظره از سوی مقامات 
 )XAU/USD( فدرال رزرو می تواند منجر به تقویت بیشتر طلا
شود.محرک های روزانه ی بازار: قیمت طلا در بحبوحه ی 
داده های ضعیف ایالات متحده، زمینه های از دست رفته را 
تا حدی بازیابی می کند.مطابق با داده های کلیدی، حقوق و 
دستمزد غیرکشاورزی ایالات متحده )NFP( در مقابل رقم 
۳۱۵ هزار ماه مارس و انتظار ۲4۳ هزار بازار، در ماه آوریل 
۱۷۵ هزار افزایش یافت.به علاوه، نرخ بیکاری در آوریل از 
۳.8 درصــد قرائت قبلی، به ۳.9 درصد افزایش یافت، در 
حالی که میانگین درآمد ساعتی از 4.۱ درصد در مارس، 

به ۳.9 درصد در ماه آوریل کاهش یافت.

آیا چشم انداز طلا 
صعودی است؟

نوآوریهاومحصولاتدانشبنیانحوزهمعدنتجاریسازیمیشود
در قالب رویداد بهم رســانی نیازهای فناورانه و نوآورانه معدن که خردادماه ســال جاری برگزار 
می شود، زمینه رفع نیاز این صنایع با بهره گیری از محصولات دانش بنیان، فناوری ها و نوآوری های 

کاربردی فراهم می شود.
 مرکز نوآوری معادن و صنایع معدنی ایران )ایمینو( با هدف حمایت  از تجاری سازی محصولات 
دانش بنیان و فناور و رفع نیازهای صنایع مرتبط با معدن، رویدادهای هم رسانی نیازهای فناورانه و 
نوآورانه معدنی را تدارک دیده اســت.در این رویدادها که با محوریت های متنوع توسط زیست بوم 
نوآوری و فناوری بخش معدن و صنایع معدنی  برگزار می شود، شرکت های دانش بنیان و فناور از 
فرصت لازم برای ارائه دستاوردها و توانمندی هایشان به بهره برداران معادن و صنایع معدنی و همچنین 

صاحبان سایر صنایع مرتبط با بخش معدن و صنایع معدنی بهره مند می شوند.
در قالب این رویداد، شرکت های بخش های خصوصی و دولتی، ضمن بیان نیازها و اقلام اولویت دار، با 
ظرفیت ها و محصولات ارائه شده توسط شرکت های دانش بنیان شرکت کننده در رویداد آشنا می شوند.

یکی از لازمه های اصلی برای ارائه دستاوردهای دانش بنیان، برخورداری از سطح فناوری بالاتر از 
میانگین و راهبردی بودن آن است. این محصول یا خدمت باید یکی از نیازهای حیاتی و اساسی صنعت 
را تامین کند، به طوری که در کاهش وابستگی به واردات و توانمندسازی اقتصاد کشور تاثیرگذار باشد.

در این رویداد ضمن تشریح و تبیین نیاز، معضل یا کمبودی که عامل ایجاد نیاز به خلق محصول 
دانش بنیان بوده اســت، کاربردهای محصول یا محصولات دانش بنیان در معادن و صنایع معدنی و 

افزایش آگاهی نسبت به قابلیت ها و افزایش مصرف آن ها بیان می شود.

محصولات دانش بنیانی که در این رویداد ارائه می شوند، باید در تولید پایدار، ارتقای ارزش افزوده، 
افزایش بهره وری شامل افزایش کیفیت و کمیت محصول، بهینه سازی عملیات و فرآیندها، کمک به 

بهینه سازی مصرف آب و انرژی ها کمک کنند.
این فناوری ها در تولید انرژی های پاک، کاهش تولید گازهای گلخانه ای، کاهش استهلاک دستگاه ها 
و تجهیزات، بهبود تعمیر و نگهداری، ارتقای افزایش عمر تجهیزات، دستگاه ها و ماشین آلات نقش خود 
را به اثبات برسانند.بهره مندی از فناوری های نوین و پیشرفته نظیر فناوری های اطلاعات، ارتباطات و 
هوشمندسازی، استفاده از هوش مصنوعی، تحول دیجیتال، فناوری های بهینه سازی انرژی و حفاظت 

از محیط زیست از اولویت های رویداد هم رسانی نیازهای فناورانه است.
در صورتی که محصولی بومی سازی شده باشد، باید ضمن برخورداری از مزیت های تجاری و رقابتی 
از توانمندی رقابت پذیری آنها با محصولات مشابه و قابلیت جایگزین شدن با محصولات خارجی از 
بعد فنی و مالی برخوردار باشد.  شرکت های دانش بنیان و فناور می توانند با شرکت در این رویداد از 
فرصت برابر و مشابه با سایر شرکت ها برای ارائه و معرفی دستاوردهای دانش بنیان و نوآورانه خود به 

صنایع بهره مند شوند و در مسیر تجاری سازی محصولات و خدمات خود قرار بگیرند.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، علاقمندان به شرکت در این رویداد تا پایان اردیبهشت ماه 
سال جاری فرصت دارند درخواست خود را به دبیرخانه ایمینو ارسال کنند و همچنین برای کسب 
اطلاعات بیشتر از طریق شماره تلفن ۰۲۱4۱8۶8۰۰۰ با واحد تجاری سازی و فن بازار ایمینو داخلی 

۶۳۲ تماس بگیرند.
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